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Bil-kaos ved 
boldklubben

En ny trafikanalyse for Artille-
rivej ved Hekla Park udpeger 
mangel på bilparkering som 
det største problem for tra-
fiksikkerheden på Artillerivej.

Biblioteket foreslås 
lukket

Bryggens bibliotek i Njals-
gade foreslås lukket som led 
i en større spareøvelse på 
Kultur- og Fritidsområdet.

Bro bro drille

Selvom et stort politisk fler-
tal gav grønt lys for placerin-
gen af en ny bro over havnen, 
er det stærkt tvivlsomt, om 
de også er klar til at finde fi-
nansiering til at bygge broen

20. marts 2025 
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Vi fejrer vores første år på   
Bryggen og du er inviteret:

FREDAG D. 11. APRIL KL. 16-20

Vi serverer lidt at spise og 
drikkeogharflereeksklusive
tilbud til dig.

Islands Brygge 5  ·  49 40 47 40  ·  newnormal.dk

1 år på  

Bryggen
Velkommen 
til New Normal

ingen ved, hvad der var i vandet
En omfattende forurening spredte 
sig over en uge i november i hele 
sydhavnen fra Sjællandsbroen til 
Langebro og trængte ind i begge 
Bryggens badezoner. Men ingen ved, 
hvad der var i vandet. Kilden blev 
aldrig fundet, og ingen myndigheder 
tog vandprøver. Kommunen 
vurderede på øjemål, at der var tale 
om ‘almindelig olieforurening’ og 
ventede på, at det forsvandt af sig 
selv    side 10-11      
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Bryggens bibliotek foreslås lukket
Islands Brygge er i fare for at miste sit lille bibliotek i Njalsgade. Det foreslås lukket som led i en spareøvelse på 
Kultur- og Fritidsområdet

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

20 millioner kroner. Så 
meget skal Kultur- og Fri-
tidsområdet spare i 2026. 
Derfor har forvaltningen 

fremlagt et katalog af så-
kaldte ‘effektiviseringer’. 
Blandt andet foreslås en 
række kulturhuse og bib-
lioteker lukket, heriblandt 
biblioteket i Njalsgade. 

Biblioteket er et af byens 

mindste, men er ifølge Kul-
tur- og Fritidsforvaltningen 
velbesøgt i forhold til dets 
størrelse. Alligevel risike-
rer det nu at få øksen. Det 
vil betyde, at bibliotekets 
personale bliver flyttet til 

andre biblioteker, og at 
Bryggens borgere fremover 
må tage til bibliotekerne 
på Christianshavn eller i 
Sundby. Her vil borgerne 
imidlertid ifølge forvaltnin-
gen få et bedre bibliotekstil-

bud ved eksempelvis “øget 
bemandet åbningstid, flere 
aktiviteter for børn eller ini-
tiativer målrettet oversete”, 
selvom de også vil få en 
længere rejsetid til det nær-
meste bibliotek.  Personalet 
kan også godt begynde at 
glæde sig, for de får ifølge 
forvaltningen “et større 
kollegafællesskab og flere 
hænder i dagligdagen”.

1,4 millioner
En lukning af Bryggens 
Bibliotek vil skaffe 1,4 af 
de nødvendige 20 millioner 
kroner ved at spare udgif-
terne til husleje, bygnings-
drift og bogtransport samt 
personalelønninger. Når 
lokalerne er rømmet, vil de 
efterfølgende kunne bruges 
til andre formål. For eksem-
pel vil Teknik- og Miljøfor-
valtningen, der allerede be-
bor det meste af bygningen, 
kunne flytte ind.  

Børnebøger
Bibliotekets udlån består i 
dag 2/3 af børnelitteratur. 
Blandt andet derfor opfor-
drer forvaltningen til at 
samarbejde med de nærlig-
gende skoler om formidling, 
og adgang til børnebøger 
skal styrkes; eksempelvis 
gennem et samarbejde om 
opgradering af skolebiblio-
teker. 

Det er endnu ikke beslut-

tet, om biblioteket i Njalsga-
de lukker. I første omgang 
er sparekataloget sendt i 
høring hos en række råd 
og interessenter. Herefter 
indgår de foreslåede effek-
tiviseringer i forhandlin-
gerne om overførselssagen 
senere på foråret.  

Men Klaus Mygind, der 
sidder i Kultur- og Fritids-
udvalget for SF vurderer, at 
bibliotekets dage er talte.

- Det kan være, at der 
kommer nye argumenter 
for bevaring frem i hørin-
gen og muligheder, som vi 
ikke har set. Men jeg vurde-
rer, at hvis vi skal løfte kva-
liteten på vores biblioteker 
samlet, så er biblioteket i 
Njalsgade et af dem, der må 
afvikles, som både voksen- 
og børnebibliotek, siger 
han og tilføjer:

- Det ser jo ikke ud til, 
at vi få flere midler til bib-
lioteksområdet lige nu, og 
så vil jeg prioritere et bør-
nebibliotek beliggende på 
Skolen på Islands Brygge, 
hvor voksne også kan af-
hente- og aflevere bestilte 
bøger.

Biblioteket i Njalsgade risikerer at blive lukket som led i en 
effektivisering af Kultur- og Fritidsområdet.

Ny bro over Artillerivej tager form
Broelementerne på den nye cykel- og gangbro over Artillerivej er nu på 
plads. Broen forventes at åbne til efteråret

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

De fire store brofag, der skal 
udgøre den nye cykel- og 
gangbro over Artillerivej ved 
Vejlands Allé, er nu løftet på 
plads. Dermed er broen for 
alvor begyndt at tage form 
for enden af Artillerivej.

Mange forsinkelser
Projektet, der nu har været 
undervejs i over et årti, har 
været præget af forsinkelser 
og tekniske udfordringer. 
Men med broelementerne 
på plads er der nu udsigt til, 
at cyklister og fodgængere 
snart kan skyde genvej over 
Artillerivej.

Indtil broen åbner, vil 
trafikafviklingen i området 
fortsat være påvirket af byg-
geriet. Blandt andet forbli-
ver parkeringspladsen i det 
sydvestlige hjørne af Ama-

ger Fælled inddraget som 
byggeplads.

5.000 cyklister om 
dagen
Når broen står færdig, for-

ventes en markant stigning 
i antallet af cyklister på 
strækningen, hvor der al-
lerede i dag krydser over 
5.000 cyklister dagligt.

Byggeriet af den nye cykel- 
og gangbro over Artillerivej 

skrider frem. 
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FÆRRE SMERTER
MERE BEVÆGELIGHED 
STØRRE FYSISK FRIHED
BRYGGENS-OSTEOPATI.DK

Bryggens sidste selvstændi-
ge bagerforretning er lukket. 

Bryggens ældste bagerforretning lukker 
Morell’s Brød og Kager på hjørnet af Leifsgade og Egilsgade er lukket efter 
30 år med gedigent gammeldags bagværk

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Efter 40 år med hænderne i 
dejen, heraf 30 år som ejer, 
har Jan Morell nu lukket sin 
bagerforretning ‘Morell’s 
Brød og Kager’. Dermed 
ser det ud til at være slut 
med at hente morgenbrød 

på hjørnet af Leifsgade og 
Egilsgade, hvor der ellers 
har ligget bagerforretning i 
en menneskealder. 

efterfølgeren
Jan Morell selv startede un-
der de tidligere Brødrene 
Sørensen, men i 1995 over-
tog han biksen selv og førte 

den videre som ‘Brdr Søren-
sens Eftf v. Jan Morell’. Men 
efter godt 20 år blev det tid 
til at stå helt i egen ret, og 
bageriet skiftede navn til 
Morell’s Brød og Kager. 

Forgæves forsøg på 
salg
Jan Morell har ikke ønsket 

at stille op til et interview, 
men hans kone Monica Mo-
rell oplyser til Bryggebla-
det, at parret har forsøgt at 
finde en køber til bageriet 
igennem flere år; desværre 
uden held. Derfor lukker 
bagerforretningen nu per-
manent.

Caféen med den gode stemning
– lige ved Havneparken

Stor Ceres, Tuborg el. Tuborg Classic (0,5l.) 40,-
Grimbergen (0,5l.) 50,-
Kronenbourg 1664 Blanc (0,5l.)  50,-
Brooklyn Brewery I.P.A. (0,4l.) 50,-
Almindelig fl aske øl  25,-

· Banko og Snyd én gang om måneden 
· Find os på Facebook: Café Isbjørnen

· Isbjørnen er det sidste rigtige
brune værtshus på Bryggen

Café Isbjørnen · Reykjaviksgade 1 · Islands Brygge
Åbningstider: Mandag: 11.00 til 21.00
      Tirsdag: 11.00 til 22.00
      Onsdag til fredag: 11.00 til 24.00
      Lørdag: 9.00 til 24.00
      Søndag: 9.00 til 21.00

10 grunde til at købe en sandwich fra The Sandwich  
1. Byens bedste sandwich. Vi er blandt andet blevet udvalgt som en af byens fem 
bedste sandwich butikker ifølge The Urban Guide og bliver også anbefalet af Restaurant 
Guru
2. Social profil: Hos os får alle hjemløse et gratis måltid
3. Københavnerhistorisk: Vi var den første sandwich butik i København og er en af de  
ældste eksisterende butikker på Islands Brygge, hvor vi har ligget siden 1996
4. Lokal engagement: Vi støtter lokalmiljøet og arbejder på at skabe liv i bydelen
5. Hjemmelavet fra bunden: Vi laver blandt andet vores egne hjemmelavede dressinger 
og håndlavet fuldkorns sandwich-brød
6. Friske råvarer: Vi bruger kun friske råvarer af højeste kvalitet
7. Fokus på god hygiejne: The Sandwich har det bedste smiley mærke fra Fødevarestyrelsen
8. God service: Vi er altid glade, smilende og imødekommende 
9. Enkelt og hurtigt: Bestil din Sandwich på SMS 50359014
10. Gæt selv hvad den tiende grund til at købe en sandwich fra The Sandwich og send 
dit bud i en SMS med din næste bestilling. *Gætter du rigtigt, får du 50 procents rabat 
på én af dine sandwhiches ved bestilling af mindst to sandwiches.

Bestil på telefon: 32 95 99 97 eller sms-bestilling på 50 35 90 14 
Åbent mandag-søndag 9.00-20.00

Njalsgade 10, 2300 København S. www.thesandwich.nu

Siden 1996 -  

Københavns ældste sandwichbar

79,-

23. Midt om natten Med kylling, hummus,  
avocado, peberfrugt og frisk salat.

25. Kvinde min: Roastbeef, picklesalat, drueagurker, 
grøn pesto, dijonsennep, ristede løg og frisk salat

79,-

50% rabat*
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PARKERING
Kommandantens 

Gaard i
Klaksvigsgade

Dagsparkering (hverdage 6.00-18.00) Kr. 858,49 /md
Døgnparkering (alle dage 0-24) Kr. 1.545,26 /md.
  

Depositum for adgangskort: kr. 625,- 
Indskud: 3 mdr.s forudbetalt leje, der henstår til opsigelse. 

De opgivne priser er inkl. moms og gælder fra 1.1.2025

Henvendelse: Aps Freden-Invest, c/o Ret&Råd 
Ejendomsadministration, Carlsbergvej 32, 3400 Hillerød 

tlf. 4820 7434, adm@ret-raad.dk

Hair by DaHl
Cecilie er efter endt barsel kommet tilbage og glæder 
sig til at tage imod glæder sig til at tage imod hendes 

kunder.
Vi har nu følgende åbningstider:

Tirsdag 7:30 - 17:30
Onsdag 8:00 - 17:30
Torsdag 7:30 - 17:30
Fredag 7:30 - 17:30
Lørdag 9:00 - 13:00

Islands Brygge 1 B · Tlf. 32 54 81 02 · hairbydahl.dk

Amagers rammemand 
      Professionel indramning
      på eget værksted 

· Indramning af malerier,  
  litografier og plakater
· Alu- og trærammer  
  på specielle mål  
  samt standard mål

Åbent: man-fre 08.00-17.00 · lør 10.00-14.00 
Oliebladsgade 5 · 2300 S · 32 59 00 88

Grundlagt 1987

Alt glarmesterarbejde

udføres professionelt

kjaerulff@kjaerulff-tietze.dk

   

Bryggen's Pizzaria · Leifsgade 9 · 32 54 53 33
Man. til fre.: 11.00 - 21.00 · Alle andre dage 12.00 – 21.00
(Midl. udbringning 11 - 21 ved bestilling over 100 kroner)

Få din yndlingsret
leveret til døren

eller som takeaway

Levering 45 til 55 minutter
Afhentning 10 til 20 minutter

BMX-frivillige skal campere på fælleden
Når der til sommer skal afholdes VM i BMX på banerne ved slusen, skal de 
mange frivillige sove i telt og campingvogne på de to boldbaner på Amager 
Fælled. Teknik- og Miljøforvaltningen har søgt dispensation fra fredningen 
til, at området kan hegnes ind i perioden

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

De to boldbaner på den syd-
vestlige del af Amager Fæl-
led er egentlig udlagt til vild 
natur, og skal efter planen 
gro til med hjemmehørende 
arter i løbet af de kommen-
de år. Men til sommer bliver 
der slået teltpløkker i jorden 
og rullet campingvogne ind 
på græsset, når arealet fra 
23. juli til 4. august bliver 
omdannet til midlertidig 
campingplads.

Frivilligcamping
På den modsatte side af 
Artillerivej lægger Køben-
havns BMX Klub nemlig 
baner til verdensmesterska-
berne i BMX racing, og de 
mange frivillige, der er med 
til at stable det store arran-
gement på benene, har brug 
for et sted at sove. Derfor 
har arrangørerne søgt 
om tilladelse til at benytte 

boldbanerne på Fælleden 
til camping for de frivillige, 
hvilket forvaltningen har 
accepteret. 

Både BMX-klubbens 
arealer og boldbanerne 
hører under Kalvebodkile-
fredningen. Så for at gøre 
det muligt at indhegne om-
råderne, heriblandt bold-
banerne, har Teknik- og 
Miljøforvaltningen søgt 
fredningsnævnet om dis-

pensation fra fredningen i 
perioden, hvor verdensme-
sterskaberne bliver afholdt.

Find et andet sted
Det har fået Amager Fæl-
leds Venner til at proteste-
re. I et høringssvar skriver 
borgergruppen, at planerne 
om at tillade camping på 
boldbanerne vil “betyde 
en yderligere belastning af 

naturen på Amager Fælled, 
der i forvejen er voldsomt 
udfordret af det igangvæ-
rende byggeri og dets med-
følgende larm og lysforure-
ning. Efter vores mening er 
det et skråplan at åbne for 
beboelse på Amager Fæl-
led, uanset om den er kort-
varig eller stationær. Natu-
ren er hårdt presset og skal 
værnes om”. 

Amager Fælleds Venner 
opfordrer til, at man finder 
et andet sted til campister-
ne.

Boldfælleden på Amager 
Fælled bliver til en midlerti-
dig campingplads, når der 
bliver afholdt VM i BMX til 
sommer

Fælledbys gadenavne får bygge-tema 
trods lokal modstand
Kommende beboere i Fælledby kan få adresse på Skruetrækkervej eller 
Murstens Plads. Bydelens gader og pladser har fået deres officielle navne 
med inspiration i byggeri. Det har Teknik- og Miljøudvalget i Københavns 
Kommune besluttet trods modstand fra lokaludvalget, udviklerne af 
området og partiet Radikale Venstre
Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustration: KK
redaktion@bryggebladet.dk

Gader og pladser i den nye 
bydel Fælledby på Amager 
Fælled skal navngives efter 
‘begreber relateret til byg-
geri’. Det betyder, at der på 
gadeskiltene kommer til at 
stå vejnavne som ‘Rørtang-
vej’, ‘Stilladsarbejdervej’ og 
‘Høvlvej’. Det har et flertal 
i Teknik- og Miljøudvalget 
besluttet.

Blomster, kvinder eller 
værktøj
Navngivningen af de nye 
gader i Fælledby har efter-
hånden været debatteret i 
nogen tid. Det oprindelige 
forslag var at opkalde dem 
efter modstandskvinder fra 
Anden Verdenskrig, men 
det blev skrottet af frygt for, 
at det kunne vække kontro-
verser. I stedet foreslog by-
udviklerne i samklang med 
Amager Vest Lokaludvalg, 
at gaderne skulle opkaldes 
efter den natur, der tidlige-
re fandtes på området, med 
navne som 'Havtornevej' og 
'Salamander'.

Den løsning blev dog 
også afvist af Vejnavne-
nævnet, der i stedet har 

valgt at døbe gaderne efter 
bygge-relaterede begreber. 
Begrundelsen var blandt 
andet, at mange af natur-
navnene allerede var i brug 
andre steder i byen, og at 
et byggetema var en mere 
praktisk og entydig løsning. 

Klinger ikke godt
Blandt kritikerne af beslut-
ningen er Radikale Venstre, 
der som de eneste stemte 
imod bygge-temaet. Parti-
ets medlem af Teknik- og 
Miljøudvalget, Christopher 
Røhl, forsøgte at sende sa-
gen retur til Vejnavnenæv-
net for at få natur-temaet ge-
novervejet, men han måtte 
se sit forslag blive nedstemt 
af de øvrige partier.

- Det klinger helt ærligt 
ikke særligt godt i mine 
ører, siger Christopher 
Røhl til Magasinet KBH 
og påpeger, at hvis der var 
udfordringer med allerede 
eksisterende navne, kunne 
man have fundet en anden 
løsning, eksempelvis ved at 
bruge skandinaviske eller 
europæiske artsnavne.

savner charme
I Amager Vest Lokalud-
valg er skuffelsen også 

stor. Lokaludvalget har i 
høringsprocessen påpeget, 
at et byggetema "savner 
charme" og ikke afspejler 
den natur, der tidligere var 
på stedet. "Hvem vil bo i 
Murer 8?" spurgte lokalud-
valget retorisk i deres hø-
ringssvar.

Teknik- og Miljøudvalget 
har dog nu lukket sagen, 
og beboerne i Fælledby 
kan se frem til at flytte ind 
på adresser som Stilladsar-
bejdervej og Brostens Plads 
– uanset om de finder nav-
nene charmerende eller ej.

de kommende vejnavne i 
Fælledby ligger nu fast.

Gårdmand og Havepleje
Jens tilbyder at passe jeres gårdanlæg 

SMS 29 72 01 52



KVINDERNES HAVN
Besøg vores særudstilling Kvindernes Havn og gå på  
opdagelse i havnens kvindehistorie fra kræmmersker og  
krigerdronninger til finansministre og fiskeblødersker

VIDSTE DU? 

Fra 1611 til 1798 var Københavns vartegn  
en nøgen kvinde med en svane.  
Det umage par stod på en 20 m. 
høj søjle midt i havnen.  

 

Find By & Havns udstilling 
på Nordre Toldbod 3 
 
Der er gratis adgang og åbent 
alle hverdage kl. 9-15. 
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Bro-flertal kan smuldre
Selvom en ny cykel- og gangbro mellem Islands Brygge og Enghave Brygge på papiret er vedtaget, er det pludselig blevet 
meget usikkert, om broplanerne nogensinde bliver til virkelighed, fordi flertallet bag er begyndt at falde fra hinanden

der er pludselig opstået tvivl 
om den politiske opbakning 
til en ny bro mellem Islands 
Brygge og Enghave Brygge.

Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustration: Rambøll/Gotlieb 
Paludan Architects
redaktion@bryggebladet.dk

Der var triumferende toner i 
den pressemeddelelse, der i 
sidste uge gik ud fra Teknik- 
og Miljøforvaltningen om en 
mulig ny bro over havnen. 
“Ny cykel- og gangbro er 
rykket et stort skridt nær-
mere realisering”, lød det i 
overskriften. Men spørger 
man de involverede politi-
kere, har projektet snarere 
taget et skridt baglæns.

For selvom det er rigtigt, 
at et stort flertal i Teknik- 
og Miljøudvalget stemte for 
den anbefalede placering og 
udformning af broen, der 
skal forbinde det sydlige Is-

lands Brygge med Enghave 
Brygge, begynder det at se 
tvivlsomt ud, om et flertal 
også er klar til at sætte pen-
ge af til broen. 

Borgerlig modstand
Det Konservative Folkeparti 
har været arge modstandere 
af denne placering igennem 
det meste af forløbet og har 
som det eneste parti stemt 
imod planerne ved enhver 
given lejlighed og efterladt 
sig et spor af protokolbe-
mærkninger, der opfordrer 
til at vælge en sydligere pla-
cering. Men nu, i 11. time, 
skiftede også partiet Ven-
stre, der i modsætning til 
De Konservative har støttet 

placeringen, pludselig hest 
i vadestedet og stemte imod 
med følgende bemærkning:

“Venstre har været i inten-
siv dialog med beboerne på 
Enghave Brygge, og på den 
baggrund stemmer vi imod 
indstillingen (G5). På trods 
af en række forbedringer, 
så vil den foreslåede løsning 
fortsat skabe for meget cy-
keltrafik i et meget tæt bebo-
et område med deraf farlige 
situationer til følge. Venstre 
kan heller ikke bakke op om 
ændringsforslag, som blot 
ville skabe tilsvarende pro-
blemer på Islands Brygge”.

ingen bropenge
Mere overraskende er det, at 
andre partier som Socialde-

mokratiet og SF nu også la-
der til at have fået kolde fød-
der. Begge partier stemte 
for forslaget i Teknik- og Mil-
jøudvalget, men angiveligt 
kun, fordi de er forpligtet af 
tidligere budgetaftaler, hvor 
forundersøgelser af broen 
også indgår. Partierne kvit-
terede således med en lun-
ken protokolbemærkning.

“Partierne bemærker, at 
sagens første at-punkt væl-
ger mellem modeller for 
forbindelsen mellem broen 
og Enghave Brygge, og at 
projektet er knyttet til en tid-
ligere budgetaftale, hvorfor 
vi skal tage stilling til løs-
ningsforslaget forud for de 
kommende forhandlinger.  

Vi mener også, at det er 
vigtigt, at der kommer flere 
forbindelser over havnen, 
så vores by bindes bedre 
sammen. I den forbindelse 
skal der først og fremmest 
sikres en forbindelse til og 
fra Refshaleøen, som kan 
understøtte den fremtidige 
udvikling i området, og at 
kommunen bør prioritere de 
kommunale anlægsmåltal til 

det. Vi mener derfor ikke, at 
man bør søge den nationale 
cykelpulje til broen ved Eng-
have Brygge”.

Det, at Socialdemokratiet 
og SF stemte for forslaget er 
ikke ensbetydende med, at 
partierne også agter at finde 
penge ved efterårets budget-
forhandlinger. 

Det har Niels E. Bjerrum 
fra Socialdemokratiet ek-
sempelvis slået fast over for 
TV2 Kosmopol, at han ikke 
har planer om:

- Det er ikke et projekt, vi 
går til forhandlinger med at 
ville fremme, siger han til 
mediet. 

I SF ønsker man stadig at 
bygge broen, men er allige-
vel ikke helt sikker på, om 
man vil sætte penge af til 
den her og nu. Det kommer 
an på så meget.

- I SF har vi ikke taget stil-
ling til, om Broen til Engha-
ve Brygge skal finansieres 
i Budget 26. Der er tre bro-
projekter over havnen, som 
er i spil: en cykelbro til og 
fra Refshaleøen, den ekstra 
Bryggebro, der kan aflaste 
den gamle Bryggebro og 
så er der broen fra Islands 
Brygge syd til Enghave 
Brygge. Broerne skal finan-
sieres og der er nu stor usik-
kerhed om kommunernes 
økonomi for 2026. Det bliver 

først afklaret ved økonomi-
forhandlingerne mellem Sta-
ten og Kommunerne i juni, 
forklarer Klaus Mygind, der 
sidder i Borgerrepræsenta-
tionen for SF og uddyber:

- Jeg mener, at der er be-
hov for alle tre broer, men 
rækkefølgen er jeg i tvivl 
om. Dog er broen til Refsha-
leøen den, der først skal på 
plads og her skal vi bruge 
den statslige cykelpulje.

Trafikal ulykke
Ét parti, der dog stadig bak-
ker fuldtonet op om både bro-
en og den valgte placering, 
er Det Radikale Venstre. Det 
fastslår Christopher Røhl, 
der sidder i Teknik- og Miljø-
udvalget for partiet over for 
TV2 Kosmopol.

- Vi er meget positive over 
for at lave en cykelbro i det 
her område. Det er uansvar-
ligt ikke at finde en løsning, 
for Bryggebroen er fuld-
stændigt underdimensione-
ret.

- Hvis man går op i trafik-
sikkerhed, så skylder man at 
finde en løsning, der kan af-
bøde udfordringen fra Bryg-
gebroen, som er en trafikal 
ulykke.

enighed – på papiret – om bro-placering
Efter adskillige år med ophedet debat, adskillige analyser og rekordmange borgermøder har et stort flertal i Teknik- og 
Miljøudvalget nu besluttet den endelige placering af ny cykel- og gangbro mellem Islands Brygge og Enghave Brygge
Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Placeringen af en mulig 
kommende cykel- og gang-
bro mellem Islands Brygge 
og Enghave Brygge ligger 
nu stort set fast. Det står 
klart, efter at et stort poli-
tisk flertal i Teknik- og Mil-
jøudvalget i sidste uge traf 
endelig beslutning om bro-
ens linjeføring og landings-
punkter. 

Og efter fire år med op-
hedet debat, en lang række 
borger- og informationsmø-
der, flere foranalyser og ud-
videde foranalyser er man 
stort set tilbage, hvor man 
startede. Med et broforløb 
fra Sirius Plads på Islands 
Brygge til Andrei Sakhar-
ovs Vej på Lyngholm. 

Fra 11 til 2
Der har ellers været rig 
mulighed for at gå andre 
veje end den valgte place-
ring. Ballet blev åbnet med 
en indledende afsøgning, 
hvor hele 11 forskellige lin-
jeføringer over havnen blev 
skitseret. Men meget hur-
tigt blev feltet indsnævret 
fra 11 til to: G5 som går fra 
Sirius Plads til Lyngholm 
og alternativet J10 fra Rund-
holtsvej i den nordlige ende 
af Nokken til en endnu ube-
bygget bolig-ø på den anden 
side af havnen. 

Fra begyndelsen havde 

både forvaltninger og poli-
tikere mest fidus til G5-mo-
dellen til stor forfærdelse 
for beboerne på Lyngholm 
og det omkringliggende 
Enghave Brygge. De me-
ner nemlig, at byrummet 
på øen på flere punkter eg-
ner sig meget dårligt til at 
tage imod mellem 5.000 og 
25.000 daglige cyklister. 
Vejen er ganske enkelt for 
smal, og de mange tusinde 
cykler skal blandt andet 
køre tæt forbi en børne-
have. 

Naboprotester
Derfor har beboerne på 
Enghave Brygge agiteret 
højlydt for den alternative 
placering J10, som de mener 
vil skabe bedre forbindelse 
mellem Islands Brygge og 
metrostationen på Enghave 
Brygge og derudover ikke 
vil genere nær så mange 
beboere på Sjællands-siden, 
da den her lander på en helt 
ubebygget ø, der vil kunne 
tilpasses cykeltrafikken fra 
broen. 

Politisk enighed
Selvom argumenterne imod 
G5 og for J10-modellen er 
blevet fremført i adskillige 
læserbreve, direkte hen-
vendelser til politikere og 
ikke mindst ved de mange 
borgermøder, der har været 
afholdt om broen, har det 

indtil videre ikke været nok 
til at overbevise politikerne. 
I sensommeren 2023 be-
sluttede et stort flertal be-
stående af samtlige partier 
undtagen Det Konservative 
Folkeparti, at der fra nu af 
kun skulle arbejdes videre 
med en bro mellem Sirius 
Plads og Lyngholm. Alle ef-
terfølgende borger- og dia-
logmøder har således ikke 
handlet om, hvorvidt broen 
skulle anlægges her, men 
om, hvordan det gøres på 
den mest hensigtsmæssige 
måde. 

I mellemtiden har forvalt-
ningen og dens rådgivere 
rettet og justeret på selve 
broens udformning og på de 
forskellige følgeanlæg om-
kring brolandingerne med 
udgangspunkt i de inputs, 
der er kommet fra beboerne 
på begge sider af havnen. 
Og nu er den endelige ud-
formning klar. 

Pladsmangel
På Enghave Brygge-siden 
er tidligere tanker om at 
lade broen dele sig i to, så 
fodgængere og cyklister 
lander på hver sin side af 
den kunstige kanal mellem 
Lyngholm og Myrholm, nu 
droppet. Alle trafikanter fra 
broen følges således ad hele 
vejen over Lyngholm. For at 
gøre plads til det, bliver den 
kunstige kanal reduceret 
med 2,5 meter; det er godt 

en meter mindre end oprin-
deligt forventet. Det giver 
mulighed for at udvide for-
tovet foran daginstitutionen 
og for at flytte nogle under-
jordiske affaldscontainere 
tættere på bygningerne, 
så beboerne ikke skal over 
cykelstien for at komme af 
med deres skrald. 

Over eller under
På Islands Brygge-siden er 
broens landing ved Sirius 
Plads anderledes ukompli-
ceret. Her er byrummet ne-
denfor de to Sirius-tårne al-
lerede forberedt til en mulig 
fremtidig bro og en cykelsti, 
der slynger sig omkring det 
nordligste tårn og munder 
ud i gaden Islands Brygge. 
Der er faktisk allerede en 
sti over pladsen her, men 
den skal udvides med en 
halv meter for at gøre plads 
til cykelstien. Det betyder, 
at der skal flyttes lidt rundt 
på pladsen. En eksisterende 
grillplads skal rykkes væk 
fra cykelstien, og et cykel-
stativ bliver nedlagt. Ved 
gaden Islands Brygge er 
planen at etablere et lys-
signal for at sikre bedre 
krydsning for cyklister og 
fodgængere.

Gå mod syd
I den valgte bromodel 
kommer fodgængerne til 
at gå på den sydlige side 

af broen. Det kan komme 
til at skabe bøvl på Islands 
Brygge-siden, da de fleste 
fodgængere ifølge Teknik- 
og Miljøforvaltningen vil 
fortsætte mod nord og der-
for skal krydse cykelstien. 
Derfor vil man etablere en 
midterhelle på cykelstien 
midt på Sirius Plads. Derud-
over kommer broen også til 
at forløbe hen over en plan-
lagt træbygge langs kajkan-
ten ud for Sirius Plads, såle-
des at det bliver muligt at gå 
under broen, hvis man skal 
videre mod nord. 

5-25.000
Cykelstien på selve broen 
bliver 4,5 meter bred, hvil-
ket faktisk er i overkanten 
til de forventede 5-7.000 
daglige cyklister. Når man 
på denne måde overdimen-
sionerer broen, er det for 
at fremtidssikre den, så 
den stadig kan følge med, 
selv hvis trafiktallet stiger 
til op til 25.000 cyklister 
hver dag. Noget, man på 
rådhuset river sig i håret 
over ikke at have gjort med 
byens andre cykel- og gang-
broer, der alle har udsigt til 
at være belastet over deres 
kapacitet inden længe. 

245,4 millioner kroner
Nu hvor Teknik- og Miljø-
udvalget har givet grønt lys 
for den anbefalede model, 

vil sagen blive overført til 
forhandlingerne om budget 
2026, som finder sted til ef-
teråret. Her skal politikerne 
blive enige om, om de vil af-
sætte penge til broen. Ifølge 
forvaltningens beregninger 
beløber hele molevitten, in-
klusive tilpasninger af infra-
strukturen i områderne, sig 
til 245,4 millioner kroner. 



Teknik- og Miljøforvalt-
ningen har fået lavet en 
foranalyse af de trafikale 
forhold på Artillerivej/
Hekla, som de har bedt os 
kommentere på.

Ifm. høringen har vi taget 
kontakt til en række lokale 
interessenter, hvor af 
en del har svaret tilbage. 
Disse svar har indgået i 
lokaludvalgets behandling 
af sagen. 

Vi bakker op om en trafik-
regulering af Artillerivej v. 
Hekla. Vi anbefaler, at Tek-
nik- og Miljøforvaltningen 
indfører tidsbegrænset 
parkering på parkerings-
pladserne ved Vejlands 

Allé og Bonderosestien 
på linje med de regler, der 
nu er gældende for parke-
ringspladsen på Fælleden 
ved Rundholtsvej. 

Derudover anbefaler vi, at 
parkeringsmulighederne 
ved BMX og Motorcrossba-
nen indtænkes i den sam-
lede løsning for Hekla. 

Lokaludvalget har mod-
taget et forslag om at 
indrette en cykelsti langs 
starten af Amarminoen 
fra Bonderosestien op 
på volden og ned til Hekla 
Park med parkering mel-
lem de 2 boldbaner. Et kort 
over forslaget findes på 
QR-koden til højre.

Derudover bakker vi op om 
ønsket om, at der etable-
res en biodiversitetskor-
ridor mellem volden mod 
Sønderbro og Amager 
Fælled. Endeligt anbefaler 
lokaludvalget, at der sæt-
tes kampesten op i rabat-
ten, så ulovlig parkering 
undgås.

   
       

 

  

         

    
     - Få indflydelse på din bydel 

Peter Hjorth 
Redaktør

Erik Vittrup 
Redaktør

Redaktionen Kontakt

Vi anbefaler tidsbegrænset parkering ved Vejlands Allé

Christian 
Eggert 
Redaktør www.avlu.dk

Kresten Thomsen 
Forperson, Amager 
Vest Lokaludvalg

Alle medlemmer af 
lokaludvalget er på 
skift skribenter på 
avissiden.

Søg penge i Bydelspuljen

avlu.dk/soeg-penge

facebook.com/amagervestlokaludvalg  

instagram.com/amagervestlokaludvalg 

Info@avlu.dk 
      
 Tlf. 21 51 39 35

BLIV EN DEL  
AF BORGERPANELET

Tilmeld dig vores digitale borgerpanel  
og få indflydelse på byudviklingen!

ANNONCE FOR AMAGER VEST LOKALUDVALG

På overførselssagen 
2023-2024 beslutte-
de forligspartierne at 
igangsætte en forun-
dersøgelse af trafikale 
forbedringer mellem 
Bryggebroen og Axel 
Heides Gade. 

Dette skyldtes øget 
cykeltrafik, som har 
overbelastet landingen 
på Islands Brygge, 
designet mere end 20 
år siden.

En rådgiver har ud-
arbejdet to løsnings-

forslag til tydeligere 
markeringer og brede-
re helle for krydsende 
fodgængere, med 
fokus på kort sigt tryg-
hed og sikkerhed.

Vi støtter øjeblikkeligt 
tydeligere markeringer, 
men ser langsigtet på 
kapacitetsudvidelse 
af broen og bedre ad-
skillelse af cyklister og 
fodgængere. 

Du finder hele vores 
høringssvar på avlu.dk 
eller QR-koden til højre.

Vi har også kommente-
ret på Cykelpuljen, som 
er en national pulje, 
hvor bl.a. kommuner 
kan søge tilskud til 
projekter, der forbed-
rer forholdene for 
cyklister. 

Specifikt har vi foku-
seret Universitetsruten 
fra Havneholmen til 
Ørestads Boulevard – 
Bryggebroen og stien 
på tværs af Amager 
Fælled. Læs mere om 
det på vores hjemme-
side.

Bedre trafiksikkerhed ved Bryggebroen og Axel Heides Gade

Foto: Kurt Lønstrup

Mark Gray 
Redaktør

UNGESEMINAR  
ØRESTAD 2025

Sæt kryds i kalenderen: 
29. april 2025 

Kl. 13-15 
Ørestad Skole, Dramasalen

TILMELDING med navn, organisation og evt. interesse på: vj0t@kk.dk

På seminaret kan du få indflydelse  
på udviklingen i bydelen for børn og unge i Ørestad.

 
Program følger - hold dig opdateret på: 

www.avlu.dk og vores sociale medier

Læs hele vores 
høringssvar:



8 BRYGGEBLADET 20. marts 2025NYHEDER

Ulovligt parkerede biler i 
rabatten langs Artillerivej 
skaber farlige situationer 
på kampdage i Hekla Park. 
Ny trafikanalyse peger på 
behovet for flere parke-
ringspladser i nærheden af 
boldklubben

Flere parkeringspladser skal løse trafikale udfordringer ved 
Hekla Park

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: LINQ Trafikrådgivning
redaktion@bryggebladet.dk

Lange kolonner af ulovligt 
parkerede biler i grusra-
batten og på cykelstien 
langs Artillerivej giver 
dårlige oversigtsforhold, 
presser cyklister ud på 
vejbanen og gør det farligt 
for bløde trafikanter at 
krydse vejen, fordi mange 
biler også kører for hur-
tigt. Sådan opsummerer 
LINQ Trafikrådgivning 
de trafikale udfordringer 
på Artillerivej ved Hekla 
Park i en ny trafikanalyse, 
som Bryggebladet har fået 
indsigt i. Trafikrådgiveren 
isolerer i rapporten mang-
len på parkeringspladser 
som det hovedproblem, 
der står i vejen for en mere 
sikker trafikafvikling. 

Parkeringspres på 
kampdage

På almindelige hverdage 
forløber trafikken på Ar-
tillerivej ifølge rapporten 
stort set problemfrit. Blandt 
andet fordi størstedelen af 
Heklas medlemmer bor i 
lokalområdet og ankommer 
på cykel eller til fods. Men 
på kampdag opstår der hur-
tigt kaotiske tilstande. Når 
spillere fra andre klubber 
kommer til fra nær og fjern, 
sker det nemlig ofte i bil, og 
Heklas lille parkeringsplads 
bliver hurtigt fyldt op; det 
samme gør de to cirkulære 
parkeringspladser ved hen-
holdsvis Bonderosestien og 
ved Vejlands Allé. Når alle 
de regulære parkerings-
pladser er fyldt, begynder 
bilisterne at blive kreative 
og parkerer på brandvejen 
ved Heklas klubhus og der-

efter i rabatten på begge si-
der af Artillerivej. Og så har 
vi balladen.

Udover at det er et pro-
blem i sig selv, at parkerede 
biler blokerer for brand-
vejen, så skjuler de biler, 
der holder i rabatten, fod-
gængere og cyklister, som 
venter på at krydse vejen. 
Derudover breder de par-
kerede biler sig også ind på 
cykelstien, hvilket indsnæv-
rer den til under én meter 
i bredden. Passagerer i bi-
lerne, der åbner og lukker 
deres bildøre gør cykelstien 
til en regulær spidsrod for 
cyklister, og når bilisterne 
efterfølgende går fra deres 
ulovligt parkerede biler hen 
til Hekla park via cykel-
stien, gør det forholdene 
for cykler kaotiske. Det får 
nogle af cyklisterne til at 
trække ud på vejbanen for at 
undgå at karambolere med 

fodgængere og bildøre. 

70-85 P-pladser
Ifølge LINQ er løsningen 
på de problemer, som bili-
sterne skaber, at lave bedre 
forhold for bilisterne. Kon-
kret lægges der i rapporten 
op til at etablere flere parke-
ringspladser i området. Det 
er vurderingen, at der er 
behov for mindst 60 pladser 
for at holde bilerne væk fra 
brandvejen og rabatten. Til 
det formål har rådgiver ud-
set et areal umiddelbart syd 
for Heklas nye kunstgræs-
areal. Her er der plads til at 
anlægge mellem 70 og 85 
parkeringspladser, afhæn-
gigt af hvor mange penge, 
man vælger at bruge på pro-
jektet. 

Det er dog ikke helt så 
ligetil, da hele området om-
kring Hekla Park er fredet. 

Men ifølge LINQ har fred-
ningstilsynet vurderet, at 
der godt kan laves parke-
ringspladser på området, 
så længe der ikke laves 
flere pladser, end der er be-
hov for; og de indpasses i 
området, så de biologiske, 
landskabelige og rekreative 
værdier forringes mindst 
muligt samt - helt centralt - 
at parkeringspladserne kun 
benyttes af boldbanernes 
brugere. 

Fra 50 til 40
Der er dog ikke kun gule-
rod til bilisterne i trafikana-
lysen. Pisken kommer også 
frem, når det handler om at 
få nedbragt hastigheden på 
Artillerivej. Det er på nuvæ-
rende tidspunkt tilladt at 
køre 50 km/t på vejen, men 
ifølge målinger kører 55% af 
alle biler hurtigere end dét. 
Derfor foreslår rådgiver i 
rapporten, at den tilladte 
hastighed sættes ned til 40 
km/t og anbefaler derud-
over, at der etableres vej-
bump på hele strækningen. 

Ved krydsningen ved 
selve indgangen til Hekla 
Park foreslår rådgiver at 
lave en hævet flade med en 
bredere midterhelle, hvor 
der i modsætning til den ek-
sisterende er plads til, at et 
barn med en cykel kan gøre 
ophold. 

smalle cykelstier
Men hvad med forholdene 
for cyklende? Det er jo trods 
alt den måde, størstedelen 
af klubbens egne medlem-
mer kommer frem. På nu-

værende tidspunkt lever 
cykelstierne faktisk ikke op 
til Københavns Kommunes 
retningslinjer, der siger, at 
cykelstierne burde være 
mindst 2,5 meter brede for 
at svare til antallet af cykler. 
Derfor foreslår LINQ at cy-
kelstierne udvides med en 
meter. 

Halv løsning på 
cykelkaos
Som med bilerne er cykel-
parkeringen også hat og 
briller. Selv på almindelige 
træningsdage er cykelsta-
tiverne omkring Heklas 
klubhus helt fyldt, og på 
kampdage bliver mange 
cykler parkeret vilkårligt 
rundt omkring på området. 
Ifølge rapporten holder der 
i spidsbelastningstidspunk-
tet op mod 250 cykler om-
kring klubhuset til trods 
for, at der på nuværende 
tidspunkt kun er 55 cykel-
parkeringspladser. 

Det er begrænset hvor 
mange nye cykelstativer, 
man kan klemme ind foran 
klubhuset, fordi brandvejen 
skal holdes fri. Men råd-
giver vurderer, at der godt 
kan etableres 45 nye cykel-
stativer ud mod vejen, hvil-
ket vil bringe det samlede 
antal op på 100 pladser. Der 
er altså stadig lang vej op 
til de 250 pladser, der er be-
hov for, når der er allermest 
travlt på anlægget.

16,5 millioner kroner
Afhængigt af hvilke og hvor 
mange af trafikanalysens 
anbefalinger, kommunen 
vælger at følge, estimerer 
LINQ, at det kommer til 
at koste et sted mellem 7,2 
og 16,5 millioner kroner at 
trafiksikre Artillerivej ved 
Hekla Park.

Ulovligt parkerede biler i rabatten langs Artillerivej skaber farlige situationer på kampdage i Hekla Park. Ny 
trafikanalyse peger på behovet for flere parkeringspladser i nærheden af boldklubben

Amager Vest Lokaludvalg foreslår tidsbegrænsning frem for 
nye parkeringspladser
En del af parkeringsproblemerne omkring Hekla Park kan løses ved at indføre tidsbegrænset parkering på to 
parkeringspladser på Artillerivej. Det mener Amager Vest Lokaludvalg, der også foreslår en helt ny cykekforbindelse bagom 
Hekla Park
Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Biler i hobetal holder ulov-
ligt parkeret langs Artille-
rivej på kampdage i Hekla 
Park, fordi alle de regu-
lære parkeringspladser i 
området er fyldte. Derfor 
bliver det i en ny trafi-
kanalyse foreslået, at der 
bør etableres mindst 60 
og helt op til 85 nye parke-
ringspladser ved boldklub-
ben. 

Men Amager Vest Lokal-
udvalg foreslår i deres hø-
ringssvar til analysen en 
helt anden løsning: indfør 
tidsbegrænset parkering 
på de to eksisterende, cir-
kulære parkeringspladser 
ved Bonderosestien og 
Vejlands Allé på samme 
måde, som det allerede er 
tilfældet på de runde par-
keringspladser ved Rund-
holtsvej. 

Forhåbningen er, at man 
ved at komme af med lang-

tidsparkering på parke-
ringspladserne kan frigive 
plads til f lere af gæsterne i 
Hekla Park. Er der stadig 
behov for helt nye pladser, 
peger lokaludvalget på 
muligheden for at lave et 
nyt parkeringsområde ved 
BMX- og Motocrossklub-
ben nede ved Vejlands 
Allé. 

Sidst, men ikke mindst, 
ønsker Amager Vest Lo-
kaludvalg, at der bliver op-
sat kampesten i  rabatten 

langs Artillerivej, så det 
slet og ret ikke kan lade 
sig gøre at parkere ulov-
ligt.

Ny cykelsti
For i højere grad at få 
særligt børn på cykel væk 
fra den befærdede Artil-
lerivej, spiller lokaludval-
get også ind med en helt 
ny idé om en cykelsti bag 
om Hekla Park. Stien skal 
løbe fra Bonderosestien 

langs med de nordlige 
boldbaner og ned til klub-
huset, hvor der så vil være 
mulighed for at lave et helt 
nyt cykelparkeringsom-
råde på indersiden af byg-
ningerne.



FIND FLERE ARRANGEMENTER OG BILLETTER PÅ

Geyser Festival

28.3 + 29.3

22.321.3

2.4

5.4

8.4

11.4

13.4 25.4

24.3 + 25.3 + 26.3

3.4

9.4

12.4

KULTURPROGRAM  MARTS - APRIL

The Ktulu Project
Metallica Tribute

Dragbingo 
med Adriana La’ Crème

Fællessang på Bryggen

AC/DC UK – tribute

 Broderisalon

Uffe Steen Trio 
& Vestbo Trio

Loppemarked på 
Bryggen Vincent Ryder

Dokumentarfilm, debat 
og kanalrundfart om 
klima og bæredygtighed

Santa Cruz

Tøjbyttemarked og 
Sysalon’

Fællesmiddag 
på Bryggen

Det Okkulte Dilemma

6.4

Foredrag: 
Psykedelisk Psykiatri

Klassiske Minikoncerter

12.4

Charlotte-Amalie 
x Who Killed Bambi

4.4
Foredrag: 
Mennesker og Mikrober

6.4

10.4
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stor usikkerhed om omfattende olieforurening i havnen

Tekst: Karina Muriel Mimoun 
og Andreas Kirkeskov
Foto: KK og Hovedstadens 
Beredskab
redaktion@bryggebladet.dk

Et langt, slingrende spor 
af regnbuefarvet film flød i 
november måned 2024 gen-
nem Københavns Havn fra 
Sjællandsbroen mod Lan-
gebro. På sin vej spredte 
den omfattende forurening 
sig til flere af de kunstige 
kanaler og mini-marinaer i 
de omkringliggende bebo-
elseskvarterer og trængte 
også ind i mindst to bade-
zoner; badezonen ved Half-
dansgade og Havnebadet 
Islands Brygge.

Nu viser en række akt-
indsigter, som Bryggebla-
det har fået fra Teknik- og 
Miljøforvaltningen, By og 
Havn og Hovedstadens Be-
redskab, at ingen reelt vid-
ste, hvad det var, der flød 
gennem havnen i november, 
hvor det kom fra, og om det 
var miljø- eller sundheds-
skadeligt. Flere bekym-
rede borgere, der anmeldte 
forureningen, fik besked 
om, at der var tale om gra-
fittirens, og at det ikke var 
sundhedsskadeligt, selvom 
kilden aldrig blev fundet, 
og der hverken blev taget 
vandprøver eller andre tests 
af vandkvaliteten.

Graffitirens i vandet
Af aktindsigterne fremgår, 
at Hovedstadens Beredskab 
er ude at besigtige området 
omkring Sjællandsbroen i 
den sydlige ende af havnen 
den 7. november om formid-
dagen på baggrund af en 
anmeldelse om forurening 

på vandoverfladen. Da de 
kommer frem, konstaterer 
de, at en saneringsvirksom-
hed er i gang med at fjerne 
graffiti fra broen, og at det 
kemiske stof, de bruger ved 
højtryksspuling af broen, 
løber direkte ned i vandet.

Derfor kontakter Be-
redskabet virksomheden 
Dansk Miljørådgivning for 
at få en vurdering af situa-
tionen. Dansk Miljørådgiv-
ning besigtiger ikke selv 
forureningen, men kontak-
ter saneringsvirksomhe-
den, der oplyser, at der er 
tale om stoffet Pica 780.

Et stof, der ifølge pro-
ducenten selv "ikke skal 
udledes i for høje koncen-
trationer til grundvand, 
vandløb og kloak", ligesom 
der i databladet for kemi-
kaliet advares imod både 
indtag og kontakt med øjne. 
Alligevel vurderer Dansk 
Miljørådgivning ikke, at 
sagen udgør en akut risiko 
for miljøet og sender derfor 
blot sagen videre til Køben-
havns Kommune. Hverken 
Hovedstadens Beredskab 
eller Dansk Miljørådgiv-
ning indsamlede prøver af 
det forurenede vand.

Forureningen spreder sig
Hos Teknik- og Miljøfor-
valtningen har man modta-
get flere henvendelser om 
forureningen. Blandt andet 
skriver en bekymret borger 
til kommunen, at hun har 
observeret forureningen i 
en stor del af Sydhavnen, 
og udtrykker bekymring 
for, at dyr drikker af vandet, 
og fisk svømmer i det. "Me-
get meget bekymrende…," 
skriver hun.

Den 8. november tager 
forvaltningen på besigtigel-
se og tager i den forbindelse 
en række billeder, hvor det 
tydeligt ses, at der fortsat 
ligger en film på vandover-
fladen i en stor del af hav-
nen, og at det nu har spredt 
sig til kanalerne på Eng-
have Brygge, omkring ejen-
dommen Metropolis, der 
knejser midt i havneløbet, 
ved roklubberne på det syd-
lige Islands Brygge samt 
ved indløbet til Havnevigen 
på Islands Brygge og helt 
ned til mini-marinaen i by-
delen Havnestad på Islands 
Brygge.

For fint til slamsugning
Forvaltningen lykkes dog 
heller ikke med at finde kil-
den til forureningen, men 
vurderer, at filmen ligger 
i så tyndt et lag på vand-
overfladen, at den ikke kan 
samles op. Forvaltningen 
kontakter nu havnefoge-
den, som hører under By og 
Havn, for at spørge, om de 
har mulighed for at sende en 
slamsuger ud eller udlægge 
"olieopsugende pads" for at 
fjerne forureningen.

Men ligesom forvaltnin-
gens egne folk vurderer 
også havnefogeden, at for-
ureningslaget er så fint, at 
det ikke kan samles op - hel-
ler ikke med slamsuger.

Almindelig men 
omfattende 
olieforurening

Selvom ingen har taget 
prøver af vandet, vurderer 
Teknik- og Miljøforvaltnin-
gen, at der næppe er tale 

om kemikaliet Pica 780 
fra graffitiafrensningen på 
Sjællandsbroen.

- Ved tilsyn i området vir-
kede det som en almindelig, 
men omfattende olieforure-
ning. Det fremsendte foto- 
og videomateriale fra en 
række borgere understøt-
ter denne betragtning. For-
ureningen virkede yderme-
re for omfattende til, at det 
kunne stamme fra graffiti-
afrensning. Vi har ikke fået 
hverken be- eller afkræftet, 
at det stammede fra graffiti-
afrensning. Men vi føler os 
ret overbevist om, at oliefor-
ureningen i dette tilfælde 

ikke kan relateres til den 
samtidige graffitiafrens-
ning, men formentlig stam-
mer fra en eller anden form 
for oliespild, hvilket ikke er 
usædvanligt i et havneom-
råde. Denne vurdering ba-
serer vi på, at forureningen 
dels lignede og optrådte 
som andre lignende oliefor-
ureninger, der lægger sig i 
velafgrænsede områder på 
vandet, dels lugtede som 
dieselolie”, oplyser Teknik- 
og Miljøforvaltningen i en 
mail til Bryggebladet. 

Samme besked får sa-
neringsvirksomheden i 
en mail den 11. november, 
hvor forvaltningen skriver 
at "det er usandsynligt, at 
olieoverfladen på vandet i 
havneområdet stammer fra 
afrensning af graffiti". 

Alligevel bliver forklarin-
gen om, at forureningen 
skyldtes graffitirens, stadig 
fortalt til flere bekymrede 
borgere.

En af dem er Mark Grøn-
ning, der bor ved Enghol-
men ved Københavns havn. 
Han fortæller, at han den 
11. november kl. 07:30 be-
mærkede et olielag på van-
det, som han tog et billede 
af og sendte i en mail til By 
og Havn. Et par timer se-
nere fik han svaret, at man 
"var bekendt med det, og at 
det var Københavns Kom-
mune, som var i gang med 
afrensning af graffiti, som 
kunne ses i vandet." Andre, 
der anmeldte forureningen, 
fik samme besked og blev 
forsikret om, at det ikke var 
sundhedsskadeligt.

en ærgerlig situation
Samme dag, den 11. novem-
ber, tager Hovedstadens 

Beredskab ud for at lave 
droneoptagelser af forure-
ningen fra luften. Brygge-
bladet har fået aktindsigt 
i dele af optagelserne, der 
viser, hvordan forureningen 
flød langs kajkanterne på 
begge sider af havnen hele 
vejen ned til den sydlige del 
af Islands Brygge. Efter nu 
fem dage med synlig for-
urening på vandoverfladen i 
store dele af havnen er der 
stadig grønt flag ved alle de 
kommunale badezoner i det 
påvirkede område.

Ingen har endnu været 
i stand til at finde kilden 
til, hvad der nu bliver be-
skrevet som 'omfattende 
forurening’. På dette tids-
punkt har Teknik- og Miljø-
forvaltningen dog afskrevet 
enhver sammenhæng med 
graffitiafrensningen, der 
var foregået en uge tidlige-
re, og ærgrer sig i en mail til 
Hovedstadens Beredskab 
den 12. november over, at 
denne vurdering havde nået 
at sprede sig.

"Det er en rigtig ærgerlig 
situation, at forureningen er 
blevet kædet sammen med 
graffitirens, som vist over-
hovedet ikke kan give den 
type forurening i vandet", 
skriver en medarbejder i 
forvaltningen til Hovedsta-
dens Beredskab.

I samme mail understre-
ger medarbejderen, at det 
alene er politiet, der har 
vurderet, at der skulle være 
tale om graffitirens, og hen-
stiller samtidig til, at Tek-
nik- og Miljøforvaltningen 
sender en pressemeddelel-
se ud for at redegøre for, at 
man ikke ved, hvad forure-
ningen består af.

en svær sag
Pressemeddelelsen kommer 
dog aldrig, men Teknik- og 
Miljøforvaltningens presseaf-
deling er i løbende dialog

I mere end en uge flød en omfattende forurening gennem Københavns Havn fra Sjællandsbroen til Langebro. 
Ingen ved, hvad det var, hvor det kom fra, eller om det var farligt. Alligevel gik der syv dage, før der blev hejst rødt 
flag ved to af bryggens badezoner

Forureningn bredte sig på få 
dage blandt andet til kana-
lerne ved Enghave Brygge.

Forureningen drev langs islands Brygge og lagde sig blandt andet på vandet ud for Nokken, 
roklubberne, Havnevigen og minimarinaen i Havnestad.
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Københavns Kommune lod 
ugelang forurening fordampe
Københavns Kommune gjorde, hvad den kunne, for 
at finde kilden til den omfattende forurening, der flød 
gennem Sydhavnen i november. Det skriver Teknik- og 
Miljøforvaltningen i ‘kælderkoldt’ svar til Bryggebladet 
og henstiller til, at folk bruger deres sunde fornuft, hvis 
de bader i havnen, når der er forurening på vandet
Tekst: Karina Muriel Mimoun 
og Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Der var ikke mere, kommu-
nen kunne have gjort for at 
komme til bunds i, hvad det 
var, der i over en uge i no-
vember flød på vandoverfla-
den gennem Københavns 
Havn fra Sjællandsbroen i 
syd til Langebro i nord og 
blandt andet trængte ind 
i to badezoner på Islands 
Brygge. Kommunen og øv-
rige myndigheder vurde-
rede på øjemål, at der var 
tale om dieselforurening, 
som ikke er ualmindeligt 
i havnen. Det oplyser Tek-
nik- og Miljøforvaltningen 
i et skriftligt svar til Bryg-
gebladet.

- Hvis forvaltningen kan 
nikke til det, så foreslår jeg 
et helt kælderkoldt svar, ly-
der det i en mail fra forvalt-
ningens presseafdeling til 
forvaltningen, som er blevet 
sendt med ved en fejl.

Helt almindelig 
olieforurening
Det kælderkolde svar er, at 
hverken forvaltningen, By 
og Havn eller beredskabet 
var i stand til at bestemme 
kilden til forureningen, og 
selvom der ikke blev taget 
vandprøver, var man enige 
om, at der nok var tale om 
dieselforurening, som man 
formodede ville forsvinde 
af sig selv hurtigt. 

- Der var tilsyn i havnen af 
både forvaltningen, By og 
Havn og beredskabet, som 
også fløj over området med 
drone. Der var enighed om 
forureningens karakter – 
derfor blev der ikke foreta-
get yderligere. Der var også 
enighed om, at det desvær-
re ikke var muligt at finde 
kilden, skriver Teknik- og 
Miljøforvaltningen til Bryg-
gebladet.

Har TMF gjort nok for at 
finde kilden til forureningen 
og standse den set i lyset af, 
at den fortsatte i mere end en 
uge?

- Det er klart vores vur-
dering. I samarbejde med 
beredskabet blev det, som 
ovenfor nævnt, vurderet, at 
det ikke var muligt at finde 
kilden.

Hvorfor blev der på intet 
tidspunkt lavet prøver af for-
ureningen for at bestemme, 
hvad der var tale om?

- Hvis der havde været en 
kendt kilde, havde forvalt-
ningen taget en prøve for at 
kæde forureneren sammen 
med forureningen.

Hvordan kan forvaltnin-
gen garantere, at forurenin-
gen hverken var miljø- eller 
sundhedsskadelig, uden at 

vide, hvad det var? 
- Både beredskabet, By 

og Havn og forvaltningen 
genkender denne type for-
urening, som jævnligt ses 
i havnen. Vores viden om 
oliefilm er, at denne type 
forurening fordamper over 
tid.

Det gjorde forureningen 
som bekendt ikke så hur-
tigt, som man kunne have 
ønsket, og en uge efter, at 
der første gang blev kon-
stateret oliefilm på vand-
overfladen ved Sjællands-
broen, havde forureningen 
spredt sig helt til Langebro. 
Selvom mindre oliespild er 
almindelige i havnen, er-
kender forvaltningen, at det 
er usædvanligt med så om-
fattende udbredelse og i så 
lang tid.

Forurenet badevand
I løbet af den uge, hvor 
forureningen flød gennem 
havnen, gled den tæt forbi 
badezonerne ved Havnevi-
gen på Islands Brygge og 
havnebadet ved Fisketor-
vet, og den 13. november lå 
der oliefilm på vandoverfla-
den inde i badezonerne ved 
Halfdansgade og i Havne-
badet Islands Brygge. Ved 
sidstnævnte to badezoner 
blev der hejst rødt flag, som 
er en advarsel til badende 
københavnere mod dårlig 
vandkvalitet, den 13. no-
vember og 24 timer frem. 

Hvorfor blev der først hejst 
rødt flag ved badezonen Half-
dansgade og Havnebadet Is-
lands Brygge en uge efter, at 
der blev konstateret forure-
ning i havnen? Og hvorfor 
kun ved disse to havnebade, 
når der var forurening på 
vandoverfladen i umiddelbar 
nærhed af både Havnevigen 
og Havnebadet Fisketorvet?

- Der bliver hejst rødt flag 
ved badestederne, når det 
vurderes nødvendigt. Der 
bliver ikke nødvendigvis 
hejst rødt flag ved alle ba-
desteder på én gang, det 
afhænger af den konkrete 
situation.

sund fornuft
Det er velkendt, at der langt 
fra kun bades i de af kom-
munen etablerede badezo-
ner; der er næppe en oran-
ge rednings-stige i havnen, 
der ikke bliver brugt til at 
kravle i vandet. Men bad-
ning er faktisk ikke tilladt 
uden for badezonerne, og 
kommunen påtager sig der-
for intet ansvar for, hvis folk 
bader i forurenet vand an-
dre steder. 

- Det er som bekendt kun 
lovligt at bade i de respek-
tive badezoner og havneba-

de i havnen. Kommunen er 
ikke ansvarlig for, at mange 
københavnere bader ulov-
ligt i havnen. Man må der-
for bruge sin sunde fornuft, 
hvis man vælger at hoppe i 
vandet, når man kan se, der 
er olie på vandoverfladen, 
skriver Teknik- og Miljøfor-
valtningen.

Teknik- og Miljøforvaltningen oplyser, at forureningen ikke påvirkede badezonerne på Bryggen 
direkte. Men billeder, som Bryggebladet har fået fra samme forvaltning, viser, at det ikke passer.

med både Hovedstadens 
Beredskab, By og Havn og 
forvaltningens egne fagfolk 
om håndteringen af sagen. 
En medarbejder beskriver 
forløbet som "en svær sag" i 
en mail til presseafdelingen 
og uddyber:

"I den sidste dialog, som 
jeg har haft med virksom-
heden (red: saneringsvirk-
somheden), holder de fast 
i, at der er anvendt det pro-
dukt, som de har indsendt 
datablad på. Fra leveran-
døren af produktet har jeg 
fået bekræftet, at produktet 
ikke indeholder olie og ikke 
skaber den type oliefilm 
på vandet, som vi ser på de 
fremsendte fotos."

Håber på vinden
Det har hverken været 
muligt at begrænse eller 
opsamle forureningen, og 
ingen af de involverede 
myndigheder har opsamlet 
vandprøver eller på anden 
måde testet vandkvaliteten 
for miljø- eller sundheds-
skadelige stoffer i forbindel-
se med forureningen.

Imens breder forurenin-
gen sig mod nord, og den 
13. november bliver der ob-
serveret oliefilm i området 
langs Islands Brygge helt 
op til Langebro.

"Det blev registreret i 
går oppe ved Langebro. Nu 
kommer der lidt vind i mor-
gen, så bliver det måske slå-
et i stykker, men stadig en 
gåde, idet vi ikke har haft 
kraftig regn på det sidste", 
skriver havnefogeden i en 
mail, hvortil Hovedstadens 
Beredskab svarer: "Ja, jeg 
er enig. Vi håber på vinden."

Rødt flag - for en 
sikkerheds skyld

Samme dag - den 13. novem-
ber - vælger forvaltningen 

at hejse såkaldt 'rødt flag' 
ved badezonen Halfdans-
gade og ved Havnebadet Is-
lands Brygge for at advare 
badende københavnere om, 
at badning frarådes i de to 
badezoner. Det røde flag er 
oppe i 24 timer.

På dette tidspunkt er 
der synlig forurening på 
vandoverfladen i begge ba-
dezoner; dét viser fotos fra 
områderne, som Brygge-
bladet har fået aktindsigt i. 
Alligevel hævder Teknik- og 
Miljøforvaltningen i en mail 
til Bryggebladet, at ingen af 
de to badezoner var direkte 
berørt, og at de røde flag 
blev hejst for at være på den 
sikre side.

- Forvaltningens vurde-
ring af, at det ikke var for-
bundet med fare at bade 
nær den observerede for-
urening, baserer sig dels 
på erfaringer fra andre lig-
nende forureningshændel-
ser, dels viden om, hvordan 
den slags olieforureninger 
typisk optræder synligt og 
velafgrænset på vandover-
fladen, skriver Teknik- og 
Miljøforvaltningen i en mail 
til Bryggebladet og fortsæt-
ter:

- I den konkrete situation 
var det forvaltningens vur-
dering, at der var risiko for, 
at de observerede oliefore-
komster ville drive ind over 
- eller meget tæt forbi - de to 
nævnte badezoner. Derfor 
blev der ”for en sikkerheds 
skyld” sat rødt flag. Ingen 
af de to badezoner blev dog 
direkte berørt af olieforure-
ningen.

Sidstnævnte er ukorrekt, 
da forvaltningens egen fo-
todokumentation viser, at 
der var forureningen i både 
badezonen Halfdansgade 
og Havnebadet Islands 
Brygge. 

Men selvom Teknik- og 
Miljøforvaltningen ikke 
kan sige med sikkerhed, 

hvad der var i vandet den 
uge i november, og fejlag-
tigt oplyser, at der ikke var 
forurening inden for de af-
grænsede badezoner, fast-
slår forvaltningen, at det er 
den enkeltes eget ansvar at 
sikre sig, at vandet er rent 
nok til at bade i:

- Når det er sagt, så bæ-
rer den badende naturligvis 
altid selv et ansvar for at 
vurdere, om badevandskva-
liteten er tilfredsstillende 
og egner sig til badning den 
pågældende dag.
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eventyrlig ung bryggekunstner udtaget til forårsudstilling
Med sine farverige fortolkninger af temaer fra folkeeventyr og YA-litteratur samt inspiration fra de litauiske 
birkeskove har 14-årige Claudia Ferreira malet sig med til den store forårsudstilling ‘Ungdommens Vårsalon’, der 
kan opleves i forhallen på Københavns Rådhus netop nu

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Privat/ /Ieva Ferreira 
Art
redaktion@bryggebladet.dk

- Jeg læser virkelig me-
get. Hele min barndom har 
været fuld af bøger og histo-
rier, og de bliver meget tit til 
billeder i mit hoved. Nogle 
gange kommer de også ud 
på lærredet, når jeg finder 
inspiration og energi til det, 
fortæller Klaudia Ferreira 
og roder lidt rundt i en stak 
af forskellige tegninger og 
malerier, der ligger på spi-
sebordet. 

Hun trækker et maleri 
frem af en kvinde, der lig-
ger i vandspejlet af en blå-
grøn skovsø, som flød hun 
på vandoverfladen. Hun 
er iført en hvid kjole og er 
omgivet af hvide liljer. Én 
af liljerne dækker hendes 
ansigt, så hendes øjne er 
skjult.

- Det er inspireret af en 
bog, jeg har læst - ‘Wizard's 
first rulebook’ - hvor en af 

karaktererne var en pige 
med langt brunt hår, som al-
tid gik i hvid kjole, fortæller 
Klaudia. 

Ungdommens Vårsalon
Maleriet er ét af de to 

billeder, som netop er ble-
vet udtaget til den store 
udstilling ‘Ungdommens 
Vårsalon’, som er aktuel i 
forhallen på Københavns 
Rådhus resten af måneden. 
Udstillingen, som er Dan-
marks største udstilling for 
unge mellem 13 og 18 år, er 
arrangeret af Københavns 
Kommunes Ungdomsskole, 
og det har været muligt for 
alle skoleklasser, kunstsko-
ler, ungdomsskolehold og 
privatpersoner at tilmelde 
sig. 

Årets tema var ‘puls’, men 
det var op til deltagerne selv 
at fortolke, om der var tale 
om ‘hjertets puls’, ‘byens 
puls’, ‘musikkens puls’ eller 
noget helt fjerde. 

Klaudia går i 7. klasse på 

Skolen på Islands Brygge, 
hvor hun blandt andet har 
billedkunst som valgfag. 
Det var her, hun blev intro-
duceret til udstillingen. 

- Vi arbejdede med temaet 
‘puls’, og så blev vi fortalt, at 
man kunne sende sine bille-
der ind og måske blive udta-
get til udstillingen. Min mor 
sagde, at det kunne jeg sag-
tens gøre, fortæller Klaudia 
og fortsætter:

- Så jeg gik i gang med at 
male. Jeg troede ikke, at jeg 
ville komme ind, for jeg er 
sikker på, at der er mange 
andre, der er meget bedre 
end mig. Så jeg blev meget 
overrasket over at blive ud-
taget. Og så endda med to 
billeder. Ét billede havde 
været vildt, men to! Okay. 
Og så ville de endda printe 
det ene af dem som post-
kort. Okay, mange tak.

Østeuropæisk natur
Klaudia har med sine to bil-
leder arbejdet ud fra temaet 

‘naturens puls’. Hun beskri-
ver, hvordan hun hele sit liv 
har følt en dyb forbundet-
hed med naturen:

- Jeg er fra Litauen og har 
familie derovre. Hele som-
merferien er jeg i Litauen, 
hvor min mormor og mor-
far har et sommerhus me-
get tæt på en skov. Så jeg er 
vokset op omgivet af natur, 
træer, blomster. Jeg kan vir-
kelig godt lide naturen, den 
er virkelig flot og beroligen-
de for mig. Det er i mig hele 
tiden, og det fylder mig med 
nostalgi at være i naturen. 

eventyrligheder 
Det fornemmer man tyde-
ligt i hendes andet maleri, 
der afbilder en mystisk 
hvidblå sø omgivet af ranke 
birketræer. I vandet svøm-
mer fem svaner; fire hvide 
og én sort. De fremstår no-
ble med små kroner på de-
res bøjede hoveder. 

- Kender du H.C. Ander-
sens historie om De Vilde 

Svaner? Prinsessen får en 
ond stedmor - klassisk - som 
forvandler hendes brødre til 
svaner. Prinsessen må ikke 
snakke, for så dør hendes 
brødre, forklarer Klaudia 
og fortsætter:

- Jeg fik inspirationen til 
svanerne med kroner på 
fra den historie og fra H.C. 
Andersens andre historier 
og fra andre dele af dansk 
kultur.

Historierne, bøgerne og 
eventyrene har fyldt meget 
i Klaudias liv, så længe hun 
kan huske.

- Jeg er vokset op med 
mange eventyr. Både min 
far, min mor, mormor og 
morfar har alle sammen 
læst mange eventyr for mig. 
Da jeg var mindre, gik jeg 
også til rollespil på Amager 
Fælled i en periode, erin-
drer hun og tilføjer:

- Der er i det hele taget 
virkelig meget eventyr i mit 
liv. 

Selv fortæller Klaudia 
sine historier med blyanter, 

pensler og masser af farver. 
- Lige så længe, jeg kan 

huske, har jeg altid elsket at 
tegne. Da jeg var lille og gik 
i børnehave, bad jeg altid 
min far om at tegne noget 
til mig, som jeg kunne far-
velægge, mens han var væk. 
Jeg legede selvfølgelig også 
med de andre børn, men jeg 
kunne også godt lide bare 
at være for mig selv og bare 
dykke helt ned i billederne, 
fortæller hun og fortsætter:

- Da jeg blev ældre, gik 
jeg til billedkunst her på 
Bryggen hos “Børneate-
lieret”. Der var to virkelig 
søde damer, der underviste 
i billedkunst for børn her på 
Bryggen. Det var enormt 
hyggeligt. En gang om 
ugen gik jeg derned efter 
skole og malede en time el-
ler to, spiste kiks og drak te 
og eksperimenterede en hel 
masse. Der fik jeg virkelig 
prøvet nogle ting af, som 
var med til at kickstarte det 
hele for mig. 

Pippi med en pensel
I dag er Klaudia tilknyt-
tet ‘Studio & Galleri Nata 
Watts’, der ligger i Hysken-
stræde i indre by. Her kom-
mer hun hver lørdag og 
maler og modtager under-
visning, gode råd og nogle 
gange et spark bagi.

- Billedet med svanerne 
er første gang, jeg har ma-
let med akryl på canvas. 
Jeg var lidt nervøs, så jeg 
tog nogle meget lyse farver, 
ikke så meget dybde. Men 
min lærer insisterede på, at 
jeg bare skulle kaste mig ud 
i det, og at jeg skulle bruge 
nogle meget dybere farver.

Det er i det hele taget 
meget kendetegnende for 
Klaudia; som en anden Pip-
pi Langstrømpe er hun er 
ikke bange for at springe ud 
på dybt vand og prøve nye 
ting. 

- På det seneste har jeg ar-
bejdet meget med akvarel. 
Jeg har hørt, at det skulle 
være virkelig svært, så det 
måtte jeg bare i gang med, 
så jeg kan blive bedre. Jeg 
øver mig så jeg kan blive 
dygtigere og mere… hvor-
dan siger man ‘confident’? 
Selvsikker. 

Klaudias gåpåmod be-
grænser sig ikke til hendes 
kunstneriske virke. Listen 
over hendes fritidsaktivite-
ter kan gøre de fleste helt 
stakåndede. Udover at male 
hver lørdag har hun blåt 
bælte i judo, hun er medalje-
vindende kunstskøjteløber, 
og så er hun i gang med at 
lære sig både japansk og 
portugisisk, fordi det ikke 
var nok, at hun allerede ta-
ler dansk, engelsk, litauisk 
og russisk. 

- Jeg kan ikke synge, fast-
slår hun for at forsikre, at 
der skam er begrænsninger 
for hendes talenter. 
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Klaudia er lidt af en bogorgm 
og findet meget af sin inspira-

tion i bøger, hun har læst.

den litauiske natur og den 
danske eventyrtradition  

gennemsyrer det ene af de 
to af Klaudias billeder, der er 

udtaget til udstillingen.
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deT sKeR  
På BRyGGeN
Hver måned er 
der begivenheder 
på Bryggen, der 
kan få dig til at 
grine eller græde. 
Begivenheder der 
gør dig klogere. 
Begivenheder for 
børn. Koncerter 
og udstillinger. 
Alt muligt. Læs 
her, hvad du ikke 
vil gå glip af i den 
kommende tid

Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

❚  UDSTILLING

Toner i kunst
Forbindelser mellem bil-
ledkunst og musik toner 
frem i flerstrenget udvalg 
af færøske kunstværker på 
Nordatlantens Brygges nye 
udstilling. 

Toner i kunst er en tilpas-
set version af udstillingen 
Tónar í list, der blev kurate-
ret af og vist på Færøernes 
Nationalgalleri (Listasavn 
Føroya) i 2023-24 – og ud-
stillingen sætter særligt 
fokus på udvekslingen mel-
lem billedkunsten og mu-
sikken på den færøske kul-
turscene.

Musik og kunst fra 
Færøerne

Musikken har toner, og bil-
ledkunsten har farvetoner. 
Man kan komponere både 
et billede og et stykke mu-
sik. En suite kan være en 
serie af kunstværker eller 
en række musikstykker 
komponeret over samme 

tema. Allerede i sproget er 
der sammenfald mellem bil-
ledkunst og musik. Denne 
udstilling udforsker dialo-
ger og udvekslinger mellem 
billedkunst og musik.

Musik er og har været in-
spirationskilde for et utal af 
kunstnere og deres produk-
tion af værker. Ligeledes 
er adskillige musikstykker 
komponeret med inspirati-
on fra billedkunsten. Billed-
kunsten har desuden spillet 
en central rolle i tilblivelsen 
af albumcovers og musikvi-
deoer.

Udstillingen præsenterer 
værker fra billedkunsten, 
som både er i direkte og in-
direkte dialog med musik-
ken. Den viser også værker 
af udøvere, der både er mu-
sikere og billedkunstnere,

og værker, hvor der ikke 
kan skelnes mellem de to 
kunstarter.

De medvirkende færøske 
kunstnere er Hansina Iver-
sen, Margrethe Odgaard og 

Teitur, Heðin Ziska David-
sen, Guðrið Poulsen, Jóna 
Rasmussen, Vigdis Peter-
sen, Olivur við Neyst, Astri 
Luihn, Ingálvur av Reyni, 
William Heinesen, Heiðrik 
á Heygum, & Bartal og Ma-
ria Tórgarð, Rammatik. I 
udstillingens gratis katalog 
kan du finde små tekster til 
hvert af de udstillede vær-
ker.

Udstillingen ‘Toner i kunst’ 
kan opleves på Nordatlan-
tens Brygge frem til den 24. 
august. Læs mere på nordat-
lantens.dk/tonerikunst

❚  FoREDRAG

Psykedelisk Psykiatri 
Kom med på en rejse gen-

nem de seneste gennembrud 
inden for psykedelisk medi-
cin og dens potentiale til at 
revolutionere behandlingen 
af mentale sundhedsproble-
mer som OCD, spiseforstyr-
relser, stofafhængighed, de-
pression, angst og PTSD.

Hvordan virker psykede-
liske stoffer? Og hvad sker 
der, når vi mikrodoserer?

Læge og hjerneforsker Da-
vid Erritzøe dykker ned i de 
stoffer, der er i fokus; hvor-
dan de anvendes i kliniske 
forsøg og hvilke resultater, 
der allerede kan spores i de 
tidlige data. Vi ser også nær-
mere på de neurobiologiske 

mekanismer, der muligvis 
ligger bag stoffernes effekt.

Endelig kommer vi også 
ind på disse stoffers mu-
lige veje ind i det etablere-
de sundhedssystem og de 
udfordringer, der vil være 
i at integrere denne nye be-
handlingsform.

David Erritzøe leder Im-
perial College Londons 
Center for Psykedelisk 
Forskning.

Journalist og moderator 
Fadime Turan guider publi-
kum gennem aftenen, facili-
terer spørgsmål og debat og 
sørger for, at alle går hjem 
med nye perspektiver.

Foredrag med læge og hjer-
neforsker David Erritzøe om 
psykedelisk medicin i Kultur-
huset Islands Brygge den 10. 
april klokken 18:30. Billetter 
koster 120,- og kan købes på 
billetto.dk

Udsnit fra William Heinesens 
værk ”Spælimenninir i Hoyd-

ølum” (papirklip, 1977)
illustration: William Heinesen

❚  FoREDRAG

Parterapi i komyOUnity

Parterapeut Amanda Lagoni 
besøger komYoUnity med 
sit foredrag “At elske er ikke 
en følelse”.
Foto: Les Kaner

Foredraget “At elske er ikke 
en følelse” tager udgangs-
punkt i bogen med samme 
titel og er et foredrag til og 
om den varige relation. I 
parforholdet og i relationen 
til dig selv, med udgangs-
punkt i kærlighed, erotik 
og kommunikation.

 Foredragsholderen er 
parterapeut & sexolog 
Amanda Lagoni, også kendt 
fra TV2’s Go’ Morgen Dan-
mark, som i dette foredrag 
giver konkrete redskaber til 
at fastholde og forny lysten, 
forbindelsen og nysgerrig-
heden – til os selv og i par-
forholdet.

Foredrag med parterapeut 
& sexolog Amanda Lagoni hos 
komYoUnity den 27. marts klok-
ken 19. Billetter koster 195,- for 
medlemmer og 295,- for ikke-
medlemmer og kan købes på 
komyounity.studio/events

❚  BINGo

drag, glitter og 
bingo
Adriana La’ Creme kaster 
glimmer over Islands Bryg-
ge, når hun gæster Kultur-
huset Islands Brygge med 
sit drag bingo-show.

Har du nogensinde ople-
vet en omgang bingo, hvor 
en drag queen har overta-
get mikrofonen? Hvis ikke, 
så er det på tide. Adriana La’ 
Creme vil nemlig trille kug-
lerne og tage jer med gen-
nem en aften, der bliver alt 
andet end kedelig. Vi skal 
selvfølgelig spille bingo, 
men Adriana byder også på 
konkurrencer, drag perfor-

mance, sjove præmier og en 
overraskelse eller to.

Der bliver fest, farvelade 
og en hel masse glitter! Så 
find dit mest funklende tøj 
frem, hank op i dine venner, 
familie eller dit eget fanta-
stiske jeg og kom med!

Drag bingo i Kulturhu-
set Islands Brygge den 22. 
marts kl. 19:30. Billetter ko-
ster 80 kroner inklusive tre 
bingo-plader og kan købes 
på billetto.dk. Showet er for 
alle fra 16 år og opefter.

Adriana La’ Creme griber mikrofonen og bestyrer bingo-kug-
lerne i højt gear og med farver og glitter.  

Læge og hjerneforsker David 
Erritzøe præsenterer de ny-
este gennembrud inden for 
psykedelisk medicin, dens 

potentielle rolle i behandling 
af mentale lidelser og vejen 

ind i det etablerede sund-
hedssystem i Kulturhuset 

Islands Brygge
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BRYGGEMAD 
MED BRooKER

Tak for brød
Endelig har foråret fortrængt vinterens mørke, og de lyse morgener, fuglekvidder og mildere temperaturer er kommet 
tilbage. Den sædvanlige cyklus roterer rundt, brændeovnens duft fra Ballonparken er blevet afløst af spæde forårsskud 
af ramsløg, som er på vej op af jorden. Fælleden er igen blevet overtaget af lys og solhungrende naturfolk, der vandrer 
grusstierne tynde - men noget er ikke som det plejer!

Tekst og foto: Stephan 
Øhlers Brooker
redaktion@bryggebladet.dk

Jeg er hverken født eller op-
vokset på Bryggen, men har 
trods alt alligevel boet her 
nogle årtier efterhånden. 
I den periode er butikker 
kommet og gået, nogle få 
har været den samme i hele 
perioden. Ritas Kælder blev 
til et bryghus, Arthur Thi-
ims ikoniske isenkrambutik 
blev til brilleforretning, og 
vaskeriet på Njalsgade blev 
til dyrehandel.

den gamle bager
En af de butikker, som altid 
har været den samme i den 

periode, var Brdr. Søren-
sens efterfølger, i vores fa-
milie blot omtalt som “den 
gamle bager”. Og det var 
præcis det, den var - en god 
gammeldags håndværksba-
ger, hvor der kunne købes 
rundstykker, wienerbrød, 
smøreost og juice. Ikke 
så mange dikkedarer; når 
man gik ind, vidste man, 
hvad formålet var, og man 
blev altid mødt af et smil 
og venlig betjening - ofte 
af den samme medarbej-
der, som langede brød over 
disken og gjorde det godt 
igennem mange år.

Men ikke mere. Morell’s 
Brød og Kager er lukket, 
og det sidste stykke wiener-
brød er langet over disken. 

Et stykke kulturhistorie er 
forsvundet - fra dengang, 
der var en automat på fa-
caden, hvori man kunne 
trække en snegl eller et 
rundstykke, til indførelsen 
af “onsdagssneglen” og en 
smurt bolle med ost, over 
til nyere tider, hvor der blev 
sat en kaffeautomat op i et 
forsøg på at følge med ud-
viklingen.

Men udvalget var altid 
det samme - mængden af 
kanelsnegle, boller, faste-
lavnsboller og tebirkes, jeg 
har købt og indtaget hos 
bageren er abnorm. Virke-
ligheden er brutal, og uan-
set årsagerne til lukningen 
går livet videre, og hvis 
man ønsker at købe brød 

og kager, må det gøres an-
detsteds.

Brødskab
Som bryggebo efterlader 
det dog én med et dilemma 
- for hvad er alternativet til 
Bryggens eneste gammel-
dags håndværksbager, som 
ikke er en del af en kæde 
med uigennemskuelige sel-
skabskonstruktioner!

Man kan enten frekven-
tere supermarkedernes 
infamøse brødskabe, hvor 
bake-off-produkter findes 
i lange baner. Her kan er-
hverves wienerbrød og frø-
snappere i forskellig kvali-
tet - som dog ikke kan måle 
sig med en bagersvends 
ømme touch.

Eller man kan besøge en 
af Bryggens moderne ba-
gerforretninger, hvor intet 
er gammeldags, hvor spelt 
og kornsorter, man ikke 
anede fandtes, er i højsæ-
det, og hvor priserne har 
fået et gevaldigt nøk opad.

Måske er det blot en sam-
fundstendens, hvor special-
butikker har det sværere 
og sværere - og hvor butik-
ker i højere grad samles i 
butikscentre eller slet ikke 
er fysiske, men derimod 
bliver administreret af en 
hjemmeside, hvor man kan 
handle 24/7, og så efterføl-
gende hente varerne i en af 
de specialbutikker, der har 
formået at forny sig og er 
tilpasset den nye verdens-

orden - nemlig kioskerne.
Så hvis man gerne vil be-

vare specialbutikkerne, må 
man huske at støtte dem, 
også selvom det betyder, at 
man skal gå i lidt flere bu-
tikker, når man køber ind 
- ellers forsvinder de alle 
sammen.

sKAGeNsLAPPeR

Når nu der ikke er en håndværksbager i nærheden, kommer 
her en opskrift på skagenslapper.

n  5 dl vand
n  400 g hvedemel
n  200 g grahamsmel
n  10 g salt
n  10 g gær
n  sesamfræ, birkes og solsikkekerner 
n  1 sammenpisket æg

Vand og gær røres sammen, til gæren er opløst. Tilsæt 
melet og rør det hele sammen, helst på en røremaskine i 
8-9 minutter. Tilsæt salt efter 8 minutter og rør det sammen 
med resten af dejen.
Når dejen er rørt sammen, dækkes den til og stilles til 
hævning i røreskålen i ca. 30 minutter, hvorefter den 
kommes på køl til dagen efter.
Dejen tages ud og æltes, og lapperne formes til den øn-
skede størrelse.
Solsikkekerner og sesamfrø blandes sammen og strøs ud 
på bordet, hvorefter lapperne lægges oven på kernerne og 
trykkes let.
Herefter sættes lapperne over på en bageplade med bage-
papir. Lægges med kernerne nedad, pensles med æg og 
drysses med birkes.
Bages i forvarmet ovn ved 220 grader i ca. 12 minutter 
afhængigt af størrelse, eller til de er let gyldne.

Nyt liv i visionen om børnebibliotek på 
skolen på islands Brygge - af nød!
Af: Klaus Mygind, Medlem 
af Borgerrepræsentationen 
for SF

Skal Biblioteket på Islands 
Brygge nedlægges? Ja, det 
forslag er i hvert fald sendt 
til høring af Kultur- og fri-
tidsudvalget i København 
Kommune, hvor jeg er med-
lem. 

Vi har måttet stille os 
spørgsmålet: Hvordan kan 
vi lave bedre biblioteker og 
kulturhuse og bruge vores 
ressourcer bedre? Selvom 
København er en rig kom-
mune, skal vi hele tiden 
gennemtænke den måde, 
vi bruger vore ressourcer 
på, så de gør bedst gavn for 
borgerne.

I København har vi man-
ge kulturhuse og bibliote-
ker - vi har mange kvadrat-
meter, men vi har mindre 
og mindre personale hvert 

sted, og det betyder dårli-
gere service. Vi ønsker der-
for færre kvadratmeter med 
mere personale.

På Islands Brygge er vi 
godt dækket ind med bib-
liotek og kulturhuse og 
idrætsfaciliteter. Vi har et 
bibliotek med lille udlån og 
det ligger i utidssvarende 
lokaler. Derfor foreslog 
jeg for 10 år siden et nyt 
bibliotek i forbindelse med 
udbygningen af Skolen på 
Islands Brygge. 

Forslaget kom desværre 
for sent i forhold til bygge-
planlægningen. 

Nu har jeg rejst forsla-
get igen, men af nød. Hvis 
biblioteket i Njalsgade skal 
nedlægges, ønsker jeg, at 
skolebiblioteket på skolen 
udbygges og gøres til et 
børnebibliotek, der både 
skal bruges i skoletiden 
som en del af undervisnin-
gen, og som eftermiddag/

aften kan være almindeligt 
børnebibliotek med udlån. 
Her skal voksne også kunne 
hente bestilte bøger. 

Hvorfor er det en god 
idé? 
Det kan bevare børnebib-
lioteket på Islands Brygge. 
Det er meget vigtigt. Det 
kan forbedre skolebibliote-
kets ressourcer - der kom-
mer flere bøger og flere 
medarbejdere. Det vil give 
mulighed for at løfte børne-
nes læselyst. For skolen vil 
det betyde, at mange flere 
børnefamilier får deres 
gang på skolen. Skolen bli-
ver et sted, forældre og bør-
nehavebørn også kender. 
Skolen bliver et centrum i 
vores bydel. Forældrene vil 
kunne kombinere hentning 
af børnene på fritidshjem 
med biblioteksbesøg.

Hvad kræver forslaget? 
Det kræver, at vi får afsat 
penge til at investere i ind-
retning af skolebiblioteket, 
og det kræver både, at sko-
len er med på ideen, og at 
bibliotekarerne ser nye mu-
ligheder.

Hvad med 
voksenbiblioteket på 
Bryggen?

Det bliver lukket. Medar-
bejderne på biblioteket skal 
arbejde videre på et andet 
bibliotek.  Bryggens voksne 
kan så bruge Christians-
havns Bibliotek, Biblioteket 
i Jemtelandsgade / Amager-
brogade eller Hovedbiblio-
teket. Men bestilte voksen-
bøger skal kunne hentes på 
børnebiblioteket på Skolen.

stop for bilræs i 
sturlasgade - der 
kommer bump
Af: Klaus Mygind, Medlem 
af Borgerrepræsentationen 
for SF

Nu får vi stoppet bilræs og 
overskridelse af hastigheds-
grænsen i Sturlasgade ved 
hjælp af bump. Vi mangler 
blot politiets godkendelse.

Sturlasgade er bred og 
opfordrer til hurtigkørsel 
og desværre bilræs i som-
mernatten til stor gene for 
beboere og andre gode 
mennesker, der nyder Hav-
neparken. Det har en grup-
pe bryggeboere omkring 
gaden ønsket at stoppe, og 
de har sat debat i gang om 
problemet og henvendt sig 
til forvaltningen. 

De fik først det svar, at 
forslaget krævede politisk 
behandling. Heldigvis var 

det ikke så kompliceret. 
Jeg har som politiker rejst 
sagen, og nu har jeg fået 
denne lovning på, at der bli-
ver etableret to bump. Tek-
nik- og Miljøforvaltningen 
skriver til mig: 

“Forvaltningen anerken-
der, at den (red. Sturlas-
gade) kan lægge op til at 
køre bilræs, og vil på den 
baggrund finde driftsmid-
ler til to bump på stræk-
ningen. Etableringen sker 
under forudsætning af poli-
tiets samtykke, hvilket ikke 
vurderes som et problem at 
indhente.”

Tak til beboerne for initia-
tivet og tak til forvaltningen 
for lydhørhed.
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Optagelse i Fagregisteret:  
Send mail til fagregister@bryggebladet.dk
Pris: 420 kr. for 10 udgivelser med tre tekstlinjer (maks. 35 anslag 
inkl. mellem-rum per linje). Ekstra linjer: 80 kr. per linje. 
Priser eksklusiv moms
Fagregisteret kan også ses på www.bryggebladet.dk

oPSLAGSTAVLEN til køb-salg-bytte og lykønsk-

ninger. opslag på siden er gratis for private. 

Dog koster boligannoncer 30 kroner i frimærker, 

der sendes til Leifsgade 7. Skriv kort og præcist 

til redaktion@bryggebladet.dk. Redaktionen 

forbeholder sig ret til at redigere opslagene.

Test din viden om 
islands Brygge

1. Bryggens første bibliotek blev etableret på 
adressen Artillerivej 70 i 1928.  Men hvornår blev 
kommunebiblioteket flyttet til Njalsgade 15?

 a. 1956
 b. 1966
 c. 1976
 
2. Bryggens Bog- og Papirhandel blev etableret i 1942 

på adressen Islands Brygge 21 (nuværende Joe & 
the Juice). Men hvornår lukkede boghandleren?

 
 a. 2002
 b. 2009
 c.2012

3. Islands Brygge Bibliotek har tidligere været 
lukningstruet, seneste gang (før nu), da 
Københavns Kommune ville ”opprioritere enkelte 
biblioteker”. Hvornår var det??

 a. 1997
 b. 2007
 c. 2017

3. Firmaet A/S Carl Nielsen havde kontorer ved den 
nordligste del af Havneparken (Restaurant Aristo i 
dag). Men hvad lavede A/S Carl Nielsen?

 a. De handlede med sten og grus
 b. De handlede med kul og koks
 c. De handlede med træ

 (se svarene på side 18)

Advokat
FÜRST advokatfirma
Islands Brygge 26
2300 København S
32 63 04 82 · www.fürst.dk

Alexanderteknik
Alexanderteknik, Kigkurren 6-8
Bevidst Bevægelse og Dans
51 22 33 97 - holdehelelivet.dk

Apoteker
Islands Brygges Apotek
Thorshavnsgade 28· 32 95 63 61
Mandag-fredag: kl. 9.00 – 18.00
Lørdag: kl. 10.00 – 14.00

Begravelse
Begravelsesforretningen Islands Brygge
Leifsgade 6
32 95 75 75·www.info-bedemand.dk

Bryggens Begravelsesforretning
Amagerbrogade 155
Islands Brygge 13
32 55 55 55

Blomster
Blomstercirklen
Leifsgade 5
32 57 19 10 · www.blomstercirklen.dk

Isblomsten
Isafjordsgade 2
32 57 73 15

Børneaktiviteter
Cphdans
Njalsgade 23D ·50 15 60 00
www.cphdans.dk · info@cphdans.dk

Tigertræning
Leg, kamp og bevægelse. 
Egilsgade 34 kld. 
www.tigertræning.dk

ejendomsservice
EMS-Ejendomsservice 
www.ems.dk - Tlf: 36 95 94 02
E-mail: info@ems.dk 

elektrikere
P. Kilting A/S
Egilsgade 40-42
32 54 56 91

Fodterapi
Klinik for fodterapi
Egilsgade 28, kld. tv
32 54 16 66

Foreninger
Bryggen For Alle (BFA)
www.bryggenforalle.dk

Islands Brygge Badminton
www.ibbadminton.dk

bryggensfjerbold@gmail.com

Fotografer
Fotograf Ricardo Ramirez
ricardo-ramirez.com 
info@ricardo-ramirez.com

Fotohandlere
Njal Foto
Njalsgade 22 
32 54 55 90 · www.njalfoto.dk

Frisører
Hair by Dahl
Islands Brygge 1B
32 54 81 02
Online-bestilling: www.hairbydahl.dk

Fysioterapeuter
Havnestadsklinikkens Fysioterapi
Speciale i ryg, nakke, skuldre, fertilitet
og genoptræning efter fødsel
41 40 10 94 · www.amj-fysio.dk

Genbrug
Genbryggen
Reykjaviksgade 2, kld.
Mandag & onsdag kl. 15-18
Lørdag kl. 11-14

Historiefortælling
Historiedamen Mariane Josefsen
32 57 31 46
www.historiedamen.dk

Hundeklip
Dittes Hundeklip
Islands Brygge
info@ditteshundeklip.dk
www.ditteshundeklip.dk

Lokalråd
Islands Brygge Lokalråd/
Bryggens Borgerforening
Beboerhjørnet – Leifsgade 7
www.islandsbryggeslokalraad.dk

Læger
Lægerne på Bryggen
Louise Engell, Britta Forslund, Lina Nyqvist 
og Susan Rosenberg von Scholten
Kigkurren 8M, 4.
www.lægernepåbryggen.dk
32 96 77 76

Malerfirmaer
Kasper Hougaard
Hilversumvej 17, 2791 Dragør
21 67 51 95

Murere
BSA Byg v/ Toni Bergenhammer
Egilsgade 45, kld.
40 14 74 13
bsabyg@mail.dk

Politiske partier
SF – Socialistisk Folkeparti på Bryggen
Kontaktperson: Klaus Mygind,  
Erik Eriksensgade 9, 6. th., 2300 S
24 69 28 45
klaus_mygind@br.kk.dk

Psykologer
ACT Klinikken v. Ole Taggaard Nielsen
Weidekampsgade 49, st. tv.
www.actklinikken.dk

Rosenmetoden
Karen Vinding
Gunløgsgade 43, kld. tv.
26 25 49 40·www.karenvinding.info

skoler & institutioner
Fritidscenter Islands Brygge
Artillerivej 71 C
Tlf 32546388 
www.fcib.dk   e-mail: fcib@fcib.dk

smørrebrød
T.S. Smørrebrød 
Islands Brygge 7 
32 57 20 05 · www.tssmørrebrød.dk

systuer
Shhhy vi sy’r
– også efter mål
Thorshavnsgade 22
32 54 35 36 · www.shhhy-vi-syr.dk

Tandlæger
TANDLÆGEN.DK
v/ Søren Nielsen
Kigkurren 8G, 1.sal
Tlf 32 57 75 44
Islandsbrygge@tandlaegen.dk
www.tandlaegen.dk/koebenhavn-s/
islandsbrygge/

Tryllekunstnere
Michael Frederiksen
magi@trylle-michael.dk
www.trylle-michael.dk
20 92 70 03

VVs

Dan Rasmussen VVS ApS
Gunløgsgade 21
Tlf 36 72 30 00

Islands Brygge Vand og Varme ApS
Tlf.: 25 34 34 34
islandsbryggevvs@hotmail.com

Zoneterapi
sanselig.dk zoneterapi
Online booking
Gunløgsgade 3, kld. Tv.
Tfl 40564201
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Læs mere på 
bryggenet.dk

Yderligere pris-
stigninger på tv-
pakker
Folketinget har i deres 
uendelige visdom besluttet 
sig for at lægge moms på 
KODA/Copydan-betalinger 
for tv-pakker. Det betyder, 
at nabolandskanalerne og 
de danske free-on-air-kana-
ler bliver 25% dyrere fra 1. 
juli 2025, og det medfører 
desværre direkte prisstig-
ninger på ca. 15-20 kr. for 
alle Bryggenets tv-pakker.
Når Bryggenet modtager 
de præcise prisstigninger 
fra Norlys, vil vi lægge dem 
på vores hjemmeside og 
naturligvis også angive dem 
her i vores faste annonce i 
Bryggebladet.
Bryggenet og Norlys 
beklager disse prisstignin-
ger, som altså desværre 
kommer direkte fra ny 
lovgivning og således ikke 
er valgt eller ønsket af 
hverken Bryggenet, Norlys 
eller kanaludbyderne.

Gratis hjælp til 
optimering af dit 
trådløse netværk
De hyppigste problemer 
Bryggenets brugere oplever, 
er relateret til brugernes 
eget udstyr, specielt tråd-
løse net (wifi). Bryggenet 
tilbyder derfor gratis hjælp 
fra en teknikker, som hjæl-
per med at optimere din 
wifi-oplevelse. 
Teknikeren vil først forsøge 
at afhjælpe udfordringen 
med dit trådløse net ved at 
guide dig igennem de mest 
almindelige løsninger og 
problemstillinger. Hvis dette 
ikke hjælper på hastig-
heden, så vil teknikeren 
vurdere om der er grundlag 
for et hjemmebesøg.
Ved et hjemmebesøg 
foretager teknikere en gen-
nemgang af din nuværende 
wifi-løsning, med det formål 
at finde frem til årsagen for 
udfordringerne. Som en del 
af gennemgangen vil tek-
nikeren også sikre, at din 
trådløse router er indstillet 
korrekt for at få den bedst 
mulige oplevelse.
Teknikeren vil som afslut-

ning på sit besøg komme 
med en anbefaling til, hvad 
der yderligere kan foreta-
ges for at få det bedste ud 
af din internetforbindelse. 
Her kunne mulige optime-
ringsforslag være en bedre 
placering af den trådløse 
router, udskiftning af den 
trådløse router eller ud-
bygning af det nuværende 
signal. 
Bryggenet dækker omkost-
ningen til teknikerbesøget, 
og hvis du ønsker at tage 
imod et optimeringsforslag, 
så vil du få oplyst prisen 
for dette inden arbejdet 
startes.
For at få hjælp til dit tråd-
løse net skal du blot ringe 
til Kundeservice på 33 2300 
99, hvor Fiberby sidder klar 
til at hjælpe dig.

Kundeservice
Kundeservice kan hjælpe 
dig med tilmelding og 
framelding af tjenester, fak-
tura og abonnementsvilkår. 
Det er også Kundeservice 
du skal kontakte, hvis du vil 
melde om fejl på de tjene-
ster du modtager. 
Kundeservice leveres af de 
firmaer, der står for vore 

tjenester, så der er forskel-
lige kontaktpunkter og åb-
ningstider for hhv. internet 
og tv.
Internet
Kundeservice leveres af 
Fiberby.
På telefonen (33 2300 99) 
ydes der personlig betje-
ning 
Mandag til torsdag 
kl. 9 – 18
Fredag kl. 9 – 16
Lørdag kl. 10 – 14
Du kan også sende en e-
mail til support@fiberby.dk.

TV
Kundeservice leveres 
af Norlys. På telefonen (88 
303030) ydes der personlig 
betjening:

Hverdage kl. 08:00-21:00

Weekender og helligdage kl. 
09:00-17:00

Du kan også sende en 
e-mail til: 
kontakt.digital@norlys.dk

Bryggenets priser
Internet
1000/1000 Mbit/s: 75 kr./
md.
Tv
Lille pakke: 240 kr./md.
Mellem pakke: 520 kr./md.
Stor pakke: 780 kr./md.
VælgSelv 10 inkl. lille 
pakke: 445 kr./md.
VælgSelv 20 inkl. lille 
pakke: 535 kr./md.
VælgSelv 30 inkl. lille 
pakke: 605 kr./md.

Proteinets kraft
Det er nemt at få mere protein - og dermed få mere ud af din træning, men også et sundere liv

Tekst: Yakup Øzkir
Foto: Nicklas Vo Giver
redaktion@bryggebladet.dk

Styrketræning og protein 
går hånd i hånd, men hvor-
for er protein så essentielt, 
når det gælder om at op-
bygge muskelmasse og op-
timere din præstation? Det 
handler ikke kun om at ka-
ste sig over bøffer og prote-
inshakes, men om at forstå, 
hvordan protein fungerer 
som kroppens byggesten.

Protein som fundament 
for kroppen
Forestil dig dine muskler 
som en byggeplads, hvor 
protein er murstenene. 
Uden nok byggemateriale 
vil din krop have svært ved 
at reparere og opbygge 
stærkere muskler efter 
træning. Hver gang, du be-
laster dine muskler, har de 
brug for at blive bygget op 
igen, og det er her, protein 
spiller en afgørende rolle - 
det hjælper musklerne med 
at genopbygge sig selv og 
blive stærkere end før.

Hvor meget protein har 
du egentlig brug for? Det 
afhænger af din kropsvægt, 
træningsmængde og mål-
sætning, men en generel 
anbefaling er 1,2 - 2,2 gram 
protein pr. kilogram krops-
vægt dagligt for dem, der 
styrketræner. Det betyder 
ikke, at du skal leve af pro-

teinpulver - tværtimod. En 
varieret kost kan dække 
behovet, hvis du vælger de 
rette kilder.

Hvor finder man 
egentlig protein?
Mange forbinder protein 
med store bøffer, eller må-
ske skyr, men der er mange 
andre gode kilder, som kan 
integreres i hverdagsko-
sten:
n Mejeriprodukter: Skyr, 
græsk yoghurt, hytteost
n Fisk og skaldyr: Laks, 
tun, rejer
n Kød: Kylling, kalkun, ma-
gert oksekød

Derudover finder du også 
masser af proteiner i æg, 
der er let tilgængeligt for 
de fleste. Spiser du plante-
baseret, kan du også finde 
protein i linser, kikærter, 
quinoa eller tofu.

den rette kombination 
Styrketræning alene er 
ikke nok, hvis du vil se re-
sultater. Kosten er en lige 
så vigtig del af ligningen. 
Ved at sikre et tilstrække-
ligt proteinindtag kan du 
understøtte din træning, 
restituere bedre og nå dine 
mål hurtigere. Men det 
handler ikke kun om, hvad 
du spiser.

Kroppen har brug for tid 
til at reparere og opbygge 
muskler efter træning, og 

her er både hvile og næring 
afgørende. At lytte til din 
krop og skabe en helheds-
orienteret tilgang til sund-
hed gør en stor forskel på 
både din præstation og dit 
velvære.

Få flere tips til din træning på 
mnptrainingclub.dk eller følg 
@mnptrainingclub på Insta-
gram, TikTok og Facebook.

Protein er godt for dig, uan-
set om du styrketræner eller 
ej. Det opbygger dine musk-

ler, og mere muskelmasse 
giver et bedre liv.

1000/1000 

Mbit/s 

75 kr./md.
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Begravelse Bisættelse

Alle aftaler træffes gerne hjemme hos Dem

Bryggens
Begravelsesforretning

Amagerbrogade 155 · Islands Brygge 13

tlf. 32 55 55 55 · døgnvagt

Email : bedemand@info-bedemand.dk

islands brygge
BEgravelsesforretningen

Døgnvagt 32 95 75 75

En smuk og værdig afsked
Aftale træffes gerne i Deres hjem 

Leifsgade 6 - 2300 København S
Allan Nielsenwww.info-bedemand.dk

Burchhardts
Begravelsesforretninger
Amager & Sundby Ligkistemagasin
Italiensvej 16, 2300 Kbh. S, Tlf. 32 55 20 09
Christianshavns Ligkistemagasin
Prinsessegade 21, 1422 Kbh. K, Tlf. 32 54 01 44
Tårnby Begravelsesforretning
Amager Landevej 49, 
2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

Træffes alle dage.
Aftaler træffes
også gerne
i jeres hjem.

Tårnby Begravelsesforretning

2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

www.burchhardt.dk

Test din viden - svar

1. (b). 1966.
2. (c). 2012.
3. (b). 2007.
4. (a). de handlede med sten og grus. Carl Nielsen startede på 
Bryggen i 1906.

tak foR 
støttEN

DIN ANNoNCE I 

20 68 11 62

NeUMANNS 
NATUR

Heste og køer
Tak til køer og heste for at vi er, hvor vi er i dag. De har relativt let givet os mælk, kød, skind og 
god trækkraft og transport

Tekst og foto: Thomas 
Neumann
redaktion@bryggebladet.dk 

 
Nu er tiden kommet, hvor vi 
skal spise meget mindre kød, 
drikke mindre mælk og spise 
mindre ost. Hestene er i dag 
kun til sport og fornøjelse. 
Dog ikke til hestens egen for-
nøjelse, som dokumentarer 
og fotodokumentation igen 
og igen afslører. Tyrene til ty-
refægtning pines og lider kun 
kort tid, men tophestene og 
andre dårlige hesteejeres he-
ste mishandles over længere 
tid, så hvad er værst?

Kvægvelfærd
Den gode nyhed er, at he-

ste og køer, der er sat ud 
at græsse på naturarealer, 
som for eksempel vores 
egen Amager Fælled, har et 
kongeliv. De får det bedste 
af to verdener. De går rundt 
naturligt, som de ville have 
gjort, som deres forfædre 
har gjort det, i små flokke 
og er endnu heldigere, da 
der ikke er rovdyr, der lu-
rer her og der. Og de har 
et super sygesikringsabon-
nement i baghoven/kloven, 
da man som menneske, der 
sætter dyr bag hegn, via 
loven skal sørge for, at de 
ikke sulter unødvendigt el-
ler på anden måde lider. Så 
der skal meget ofte føres 
tilsyn med deres huld (hvor 
velnærede de er), og så skal 

der tilskudsfodres, hvis 
det er kritisabelt. Dyrenes 
vægt svinger over året, som 
andre pattedyrs også gør 
det; specielt omkring jul. 
Hvis de har skrammer eller 
halter, skal dyrlægen også 
vurdere og hjælpe.

Ukrudtsædere 
De flotte køer og heste, der 
er sat ud på Amager Fælled, 
skaber mere biodiversitet. 
De æder sig gennem vege-
tationen og sikrer, at der 
vokser alle mulige forskel-
lige planter i stedet for blot 
tidsler, brændenælder osv. 
Køer og heste æder noget 
forskelligt, så det er virke-
lig en dynamisk duo. Får 

vil desværre æde alle de 
små blomster, så insekterne 
ikke har noget mad.  

Hold afstand
Men det store spørgsmål er: 
Er de farlige? Ja, det er de, 
hvis man opfører sig dumt 
og har hund med hen imod 
dem. Men vis respekt og 
hold afstand. Der er dræbt 
flere mennesker af køer og 
heste herhjemme end af 
ulve. Ikke ét menneske er 
blevet bidt af en ulv i de 13 
år, den har været her. Men 
vores Fælled-dyr er frede-
lige og nyd dem på afstand 
og hold altid hunden i snor. 

Nyd desuden forårsbebu-
derne - humlebidronningen 

er allerede på færde, citron-
sommerfugl og nældens 
takvinge er på vingerne. 
Og kig op, da fuglene laver 
kurmageri, bygger reder og 
synger løs, plus der kom-
mer fugletræk nu og frem-
over - ja livet er næsten ly-
segrønt.

Fotografen stod modigt bag lågen. Horn er beregnet til at klø sig selv.Hestenes huld er rigtig fin her i marts
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HANS TAUSENS KIRKE
islandsbryggessogn.dk

 

 
GUDSTJENESTER

Ghita Katz Olsen (Kbf.)
Sognepræst
Tlf. 32 54 03  94 – mail: gho@km.dk
Mandag er fridag

Lars Ahlmann Olesen
Sognepræst
Tlf. 29 12 84 14 – mail: lao@km.dk
Mandag er fridag

Jeanette Sauerberg
Sognepræst
Tlf. 40487788 – mail: jesa@km.dk
Mandag fridag 

Inger Lundager
Sogne- og studenterpræst  
Tlf. 40 14 64 26 – mail: ilk@km.dk
Mandag er fridag

Camilla Aggersbjerg
Studenter- og sognepræst
Tlf.: 51 41 10 50 – mail. caag@km.dk
Mandag fridag

Britta Bugge Madsen
Organist
Tlf. 27 12 14  09  
mail: brittabuggemadsen@gmail.com
Mandag er fridag

Kirkens kontor
Kigkurren 8A 2. th., 
2300 Kbh. S. Tlf. 32 57 41 96. 
islandsbrygges.sogn@km.dk
Hverdage kl. 10-13,  
tirsdag tillige kl. 16-18.
Lørdag lukket.

Følg os på  
Facebook og Instagram

Søndag den 23. marts kl. 11
Højmesse med sognepræst
Lars Ahlmann Olesen

Søndag den 30. marts kl. 11
Højmesse med sognepræst 
Ghita Katz Olsen

Søndag den 6. april kl. 11
Højmesse med sognepræst 
Jeanette Sauerberg

Søndag den 13. april kl. 11
Palmesøndag 
med sognepræst
Camilla Aggersbjerg

Torsdag den 17. april kl. 11
Skærtorsdag 
med sognepræst
Inger Lundager

Fredag den 18. april kl. 11
Langfredag musikgudstjeneste
med sognepræst
Ghita Katz Olsen

Søndag den 20. april kl. 11
Påskedag 
med sognepræst
Lars Ahlmann Olesen

Mandag den 21. april kl. 11
2. Påskedag 
med sognepræst
Ghita Katz Olsen

Søndag den 27. april kl. 11 
Højmesse 
med sognepræst 
Jeanette Sauerberg

Kirkekaff e bagefter - alle er 
velkomne!

KONCERT I HANS TAUSENS 
KIRKE 
TORSDAG DEN 3. APRIL KL. 19:30

Kom til koncert i Hans Tausens Kirke med den danske cellist Alexander 
Shirinyan Rohde og den hollandsk-danske pianist Merel Beelen.

Alexander begyndte at spille cello som 6-årig og har siden vundet flere 
priser, herunder guldmedaljen ved Jacob Gade Kammermusikkonkurrence 
som del af trioen "Trio Felix". Han har også vundet priser ved Stockholm 
International Youth Competition og Jacob Gade Strygerkonkurrencen.

Merel Beelen studerer ved Det Kongelige Danske Musikkonservatorium, 
og hun er også prisvindene, bl.a. ved Steinway Klaverkonkurrence og 
Berlingskes Klassiske Konkurrence. Hun har optrådt som solist i Tivolis Kon-
certsal og deltaget i masterclasses i hele Europa.

Alle er meget velkomne - der er fri adgang til koncerten.

ORGELKONCERT
TORSDAG DEN 27. MARTS KL. 19:30

I slutningen af marts er der ORGELKONCERT på programmet i Hans 
Tausens Kirke.

Den herboende engelske organist Jon-Joe Charles Reed spiller et 
program med musik af J. S. Bach, Couperin, Muff at, Vierne 
og Mendelssohn; altså musik der strækker sig tilbage fra barokken i 
1600-tallet hen over romantikken frem til vor tids musik af den franske 
organist og komponist Louis Vierne, som døde i 1937.

Alle er meget velkomne - der er fri adgang til koncerten.

UD & SE MED HT
- OPERAPARKEN OG 
TOBLERONEHUSENE
TIRSDAG DEN 15. APRIL KL. 13:00

På opdagelse i det nye kvarter, der er skudt op mellem Operaen og Inder-
havnsbroen.

Alle er velkomne! Vi mødes i kirkens konfirmandlokale på 1. sal, og går til 
havnebussen. Måske er vi heldige med vejret? Termokanderne er i hvert fald 
fyldt med the og kaffe, og vi har lidt spiseligt med i rygsækken, så vi satser på 
at finde et godt sted at sidde langs kajen. 

Du står selv for kort/billet til havnebussen, resten er gratis.

Kom og syng med, når Rasmus Skov Borring sætter sig til flygelet og 
leder fællessangen. Rasmus vil også fortælle om sangene og om 
Danmarks syngende folkekultur samt sit værkstedsarbejde med at 
komponere nye fællessange – bl.a. i samarbejde med den afdøde digter, 
Jens Rosendal, som han arbejdede sammen med i syv år.

Rasmus Skov Borring (f. 1981) er pianist, komponist, forfatter og 
foredragsholder, uddannet cand.mag. i Moderne Kultur og Kulturformidling 
fra KU. Han har fl ere albumudgivelser bag sig med klavermusik, og 
han er aktuel med bogen ”Er der steder hvor sandheden synger”.

I 2019 modtog han N.F.S. Grundtvigs Pris og blev i 2022 nomineret til 
hovedprisen ved Artbeat Prisen for sit arbejde med at formidle 
fællessangstraditionen både i Danmark og i udlandet. Han er bl.a. 
komponist bag sangen ”Gi’ os lyset tilbage”, som er blevet optaget i 
Højskolesangbogen sammen med fl ere af hans andre sange.

Der er fri entré.

Arrangør: Studenterpræsterne på Københavns Universitet ved Inger Lundager

HØJSKOLESANGAFTEN
TORSDAG DEN 10. APRIL KL. 19:30

ULVETIME: 
PÅSKE MED BESØG FRA 
BRYGGENS ÆSLER
ONSDAG DEN 16. APRIL KL. 17:00
Vi synger og danser påsken ind. Bagefter kommer æslerne Freja og Felix på 
besøg.

Og så skal vi på jagt efter påskeæg. Efter er der fællesspisning, hvor børn 
spiser gratis med. De voksne skal betale 30 kroner.

Læs mere og tilmeld dig på www.islandsbryggessogn.dk

Foto: Sisse Mikkelsen




